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سال  ششم/ شماره صد و سی و دو/ سه شنبه ۲7 خرداد ۱۳۹۹/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

همه چیز در مورد اصفهان نما
معاون معماری و شهرســازی شــهرداری اصفهان 
گفت: بــا راه اندازی ســامانه »اصفهان نمــا« ارائه 
خدمات شهرسازی به مردم 24 ساعته و شبانه روزی 
شده است و مردم در هر ساعت از شبانه روز از طریق 
اینترنت می توانند اطلاعــات و راهنمایی لازم برای 
ثبت درخواســت و پرونده خود را از طریق ســامانه 
انجام دهند و ســامانه تلفنی 137 هم 24 ســاعته 
پاسخگوی سوالات آن ها است. سید احمد حسینی 
نیا با اشــاره به راه اندازی ســامانه اصفهان نما برای 

تسهیل امور شهروندان بدون  مراجعه به ...

۰3

  گزارش

نقشی نو در میراث کهن
صفحه انجمن زنــان کارآفرین ایران به مناســبت 
روز جهانی صنایع دســتی گفت وگــوی زنده ای با 
نفیســه عروجی مدیرعامــل شــرکت زیبادوخت 
سپاهان انجام داد. نفیســه عروجی که بیش از یک 
دهه اســت در حوزه صنایع دستی فعال است در این 
گفت وگو توضیح داد چگونه توانســته  است با ایجاد 
نــوآوری و حفظ اصالــت ضمن ایجــاد کارآفرینی 
برای زنان روســتایی باعث احیا برخی از رشته های 
صنایع دســتی بخصــوص در بخــش پوشــاک و 

دست بافت ها شود. صحبت های او شاید ...

۰5

صنایع دستی نمی فروشد!   
رئیس اتحادیه صنایع دستی از تعطیلی هزار کارگاه صنایع دستی اصفهان در سال ۹۹ خبرداد:

۰2

رونمایی از سنگ و زَر
از حدود دو سال پیش طرحی مبنی بر بررســی توانمندی اصفهان در زمینه معادن، تراش و فروش سنگ های قیمتی از 
سوی معاونت توسعه ایمیدرو مطرح و جلسات متعددی در این زمینه برگزار شد تا در نهایت برای نخستین بار در کشور 
بازارچه تخصصی ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی در اصفهان رونمایی گردد. به اعتقاد بسیاری از فعالان حوزه طلا و 
جواهر، این ظرفیت می تواند چهره جدیدی از اصفهان را در حوزه تراش ســنگ های قیمتی و نیمه قیمتی از خود نشان 

دهد و در کنار آن قرار است امکان اشتغال 900 نفر را فراهم سازد؛

گزارش

۰2
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مدیرعامل شرکت نمایشگاه های اصفهان با اشاره به دریافت مجوز برگزار رویدادهای 
نمایشگاهی اصفهان از سازمان توسعه تجارت و ستاد پیشگیری از شیوع کرونا استان، 
گفت: نمایشگاه های اصفهان امسال با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی از سوم تیر 
ماه برگزار می شود. علی یارمحمدیان با اشاره به شروع دوباره رویدادهای نمایشگاهی 
اصفهان از 3 تیرماه، اظهار کرد: نخستین نمایشگاه امسال، هجدهمین نمایشگاه صنعت 
دام، طیور و دامپزشکی است که از سوم تا ششم تیر ماه به مدت چهار روز برپا می شود.

مدیرعامل بنیاد برکت ستاد اجرایی فرمان امام از اجرای 131۸ طرح توانمندسازی 
اقتصادی، اشتغال زایی، زیربنایی و عمرانی در استان اصفهان خبر داد. امیرحسین مدنی 
که به منظور از بازدید از طرح های اشتغال زایی و عمرانی بنیاد برکت به استان اصفهان 
سفر کرده بود، اظهار کرد: بنیاد برکت تا به امروز در مجموع یک هزار و 31۸ طرح 
اقتصادی و زیربنایی را با حجم سرمایه گذاری 2۸۵0 میلیارد ریال در مناطق محروم و 

کم برخوردار استان اصفهان عملیاتی کرده است.

 نوسان: عضو هیئت علمی منابع 
اصفهان،  صنعتی  دانشگاه  طبیعی 
گفت: آبی که از استان اصفهان به 
خوزستان می رود بیش از ۲.۵ برابر 
آبی است که از کارون در قالب طرح 
های تونل های اول و دوم کوهرنگ 
می  اصفهان  وارد  لنگان  چشمه  و 

شود.
مهدی بصیری در گفت وگو با ایسنا 
با اشاره به برخی اعتراضات نسبت به 
اجرای طرح بهشت آباد، اظهار کرد: 
سود عمده طرح انتقال آب بهشت آباد 
به یزد و بعد عاید کرمان می شود و 
سودی از این طرح عاید اصفهان نمی 
شود. وی افزود: آبی که قرار است در 
قالب طرح انتقال آب بهشت آباد به 
اصفهان اضافه شود، پیشتر از حقابه 
به  و  شده  برداشت  اصفهان  داران 
یزد و چهارمحال و بختیاری و جهت 
توسعه صنایعی همچون ذوب آهن و 
فولاد واگذار شده است. وی با اشاره 
به این که اگر 1۵0 میلیون مترمکعب 
در قالب این پروژه به اصفهان برسد 
تقریبا یک ششم آبی ست که از حقابه 
است،  شده  برداشت  اصفهان  داران 
گفت: در حالی که دولت مقدار قابل 
را  کشاورزان  حقابه های  از  توجهی 
شرب،  مانند  دیگر  بخش های  برای 
صنعت و انتقال به یزد برداشت کرده 
است، برای جبران این برداشت ها دو 
طرح بهشت آباد و تونل سوم کوهرنگ 
را در نظر گرفته است. وی تاکید کرد: 
در واقع امروز اصفهان تونل کوهرنگ 
تنها  و  نمی خواهد  را  آباد  بهشت  و 
بنابراین  به دنبال حقابه خود است، 
این  تعریف  جز  به  چاره ای  دولت 

طرح ها نداشته است.
نباید  این که  بر  تاکید  با  بصیری 
زاینده  روی  بر  جدید  بارگذاری 
کرد:  عقیده  ابراز  شود،  انجام  رود 
حال  در  اکنون  که  زاینده رودی 
با طرح هایی همچون  است  خشکی 
حتمی  آن  مرگ  بروجن  بن- 
از  دیگر  آبی  واقع  در  و  شد  خواهد 
شهر اصفهان عبور نمی کند، چراکه 
هم چنین  و  بالادست  های  برداشت 
یزد ادامه دارد و میزان مصرف شرب 

نیز در حال افزایش است.
طبق  که  عقیده  این  ابراز  با  وی 
اصفهان  آب،  عالی  شورای  مصوبات 
مجاز به احقاق حق نسبت به طرح 
بارگذاری  است، چراکه  بروجن  بن- 
رود،  زاینده  حوضه  بر  جدیدی 
خلاف این مصوبه است، افزود: وقتی 
طرح های بین حوضه ای اجرا می شود 
به دنبال آن نیاز مبرمی ایجاد شده 
تهدید  منطقه ای  و حیات  زندگی  و 
این  تعریف  اصلی  عامل  می شود، 
اشتباه  جانمایی  و  مهاجرت  طرح ها 
همچون  بزرگ  صنایع  توسعه  و 
که  است   ... و  نیروگاه  پالایشگاه، 
موجب افزایش مصرف آب می شود. 
وی گفت: دولت برای جبران افزایش 
بارگذاری بر روی زاینده رود و یا دیگر 
بین  طرح های  آبریز،  حوضه های 
اما  است،  کرده  تعریف  ای  حوضه 
آب  برداشت های  همزمان  متاسفانه 

از این حوضه ها را بیشتر کرده است.
بصیری تاکید کرد: طرح های انتقال 
آب بین حوضه ای همچون جراحی 
و  است  بیماری  یک  درمان  برای 
اگر این کار انجام نشود، حیات یک 

منطقه دچار خطر می شود.

اجرای 1318 طرح اقتصادی برکت در اصفهانآغاز رویدادهای نمایشگاهی با رعایت پروتکل های بهداشتی
اصفهان نامه

   گزارش

اصفهان مُجاز 
به احقاق حق است

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:کشف دومین گورخمره در یگانه تپه تاریخی شهر اصفهان، 
فرضیه وجود گورستان اشکانی در شرق این تپه را ثابت کرد، حالا در 
تپه اشرف بعد از تپه سیلک کاشان گورخمره هایی پیدا شده است 
که با توجه به دستاوردهای کوتاه مدت گمانه زنی ها، می تواند پرده از 
تاریخ مبهم پیش از اسلام شهر اصفهان بردارد. اما در کنار این خبر 
که با واکنش های مختلفی نیز روبرو شد جایگاه آلوده ترین شهر 
ایران  در سال گذشته به اصفهان رسید. این خبر را مدیرکل حفاظت 
محیط زیست استان اصفهان اعلام کرد و تغییرات اکوسیستمی را 

یکی از مهم ترین مشکلات همیشگی اصفهان دانست.

کشف گور خمره اشکانی 
در تپه اشرف

سرپرست هیات باستان شناسی تپه اشرف اصفهان که در روزهای گذشته از کشف 
یک چاه سنگی ساسانی به عمق شش متر، سفال های سالم سلجوقی، آل بویه و 
قطعات سفال های اشکانی و ساسانی خبر داده بود، اعلام کرد که در این محوطه به 
یک گور خمره اشکانی نیز رسیده است. علیرضا جعفری اظهار کرد: در فصل هفتم 
کاوش در تپه اشرف، موفق شدیم خمره بزرگی که بر اساس شواهد یک گور خمره 
متعلق به اواخر دوره اشکانی است پیدا کنیم و تصمیم داریم همین امروز و فردا آن 
را به کارگاه مرمت منتقل کرده تا تخلیه و کاوش را در آزمایشگاه ادامه بدهیم. وی 
تاکید کرد: این گور خمره یکی از مهم ترین یافته های ما در فصل هفتم است و تاکنون 
از دوره اشکانی چنین یافته ای در اصفهان نداشته ایم. سرپرست هیأت باستان شناسی 
تپه اشرف خاطرنشان کرد: پیش تر قطعاتی از سفال های دوره اشکانی و هخامنشی 
به بعد در این محدوده کشف شده بود اما کشف این گور خمره به بسیاری از سوالات 
ما ازجمله محل تدفین در تپه اشرف پاسخ می دهد. جعفری زند یادآور شد: از سال ها 
پیش معتقد بودم که تپه اشرف و تپه جی از نظر ساختار زمانی به هم متصل بوده اند 
و احداث خیابان مشتاق آنها را از هم جدا کرده، به همین دلیل تلاش می کردم کف 
خیابان هم کار باستان شناسی انجام شود اما به خاطر پرتردد بودن این مسیر، چنین 
کاری میسر نشده بود تا اینکه اداره آب تصمیم به لوله گذاری گرفت و ما توانستیم 

این عملیات را در این ۶00 متر مشخص متوقف کنیم تا کار کاوش ادامه پیدا کند.
 

اصفهان آلوده ترین
شهر ایران در سال ۹۸

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان گفت: کلانشهر اصفهان در بهار 99 
کمتر از 4 روز هوای پاک داشت که پایین ترین رتبه هوای پاک در بین کلانشهرهای 
از مهم ترین  ایرج حشمتی اظهار کرد: تغییرات اکوسیستمی یکی  ایران است. 
مشکلاتی است که کشور و استان اصفهان با آن دست به گریبان است. او مصادیق 
این امر را خشک شدن زاینده رود، فعال شدن کانون های گردو غبار و برداشت های 
غیرمجاز به علت عدم توسعه پایدار با منابع موجود دانست که باعث شده تا کلانشهر 

اصفهان به آلوده ترین شهر ایران در سال 9۸ تبدیل شود.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان اصفهان گفت: در پانزده ماه گذشته، مباحث 
محیط زیستی استان اصفهان با دقت احصاء و بررسی شد؛ و به جرأت می توان گفت 
اصفهان به عنوان کلانشهر صنعتی، با بیش از 10 هزار واحد صنعتی، دو هزار واحد 
سنگ بری، رتبه نخست قطعه سازی خودرو در کشور، اختصاص رتبه اول نساجی 
کشور و همچنین تأمین بیش از نیمی از فولاد کشور، نتوانست حفاظت محیط زیست 

را همگام با توسعه صنعتی پیش ببرد. 

 کارگاه های صنایع دستی 
تسهیلات نگرفتند

رئیس اتحادیه صنایع دستی استان اصفهان از تعطیلی هزار کارگاه صنایع دستی استان 
در سال 99 خبرداد و گفت: در آغاز سا با وجود شیوع بیماری کرونا دولت قرار بود 
400 میلیارد تومان برای بهبود اوضاع کارگاه های صنایع دستی بودجه ارائه دهد که 
در حال حاضر هیچ گونه تسهیلاتی به این بازار اختصاص نیافته و اوضاع روز به روز 
در حال بدتر شدن است. عباس شیردل اظهار کرد: در حال حاضر به دلیل نبود 
تسهیلات و سرمایه و شیوع ویروس کرونا شاهد به صدا درآمدن زنگ خطر نابودی 
صنعت صنایع دستی استان اصفهان هستیم به طوری که رکود این حوزه در سال 
99 به بیش از 90 درصد رسیده و بسیاری از کارگاه ها را به تعطیلی کشانده است. 
او افزود: در استان اصفهان بیش از هزار کارگاه صنایع دستی و ۶0 هزار تولیدکننده 
وجود دارد که عملا 90 درصد آن ها تعطیل، راکد و بیکار هستند. رئیس اتحادیه 
صنایع دستی استان اصفهان تاکید کرد: وجود سرمایه در گردش می تواند این 
صنعت را طی ۶ ماه آینده دوباره رو به راه کند، اما تاکنون هیچ گونه توجه و 

تسهیلاتی از سوی دستگاه های اجرایی استان به این حوزه انجام نشده است.

صنایع دستی نمی فروشد . . .

مبنی  طرحی  پیش  سال  دو  حدود  از 
بر بررسی توانمندی اصفهان در زمینه 
معادن، تراش و فروش سنگ های قیمتی 
از سوی معاونت توسعه ایمیدرو  مطرح و 
جلسات متعددی با انجمن ها و تشکل ها، 
اتحادیه صنایع دستی، اداره فنی و حرفه 
صنایع  و  فرهنگی  میراث  سازمان  ای، 
دستی، اتحادیه و انجمن طلا و همچنین 
انجمن صنایع دستی برگزار و معایب، 
محاسن و نقاط ضعف و قوت این موضوع 
بررسی و نتایج آن به نماینده سازمان 

ایمیدرو انتقال داده شد. 
های  سیاست  به  توجه  با  نیز  ایمیدرو 
کلی نظام در جلوگیری از خام فروشی 
سنگ  ساماندهی  و  توسعه  ضرورت  و 
های قیمتی و نیمه قیمتی و همچنین 
»سند ملی توسعه صنعت گوهرسنگ در 
کشور« با توجه به تعامل گروه ها، سازمان 
اصفهان،  خصوصی  های  انجمن  و  ها 
بازارچه  و  کنسرسیوم  تشکیل  دستور 
توانمندی مربوط به سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی را صادر کرد و در نهایت 
در سالی که از سوی مقام معظم رهبری 
برای  شده،  نامگذاری  تولید«  »جهش 
نخستین بار در کشور بازارچه تخصصی 
قیمتی  نیمه  و  قیمتی  های  سنگ 

اصفهان افتتاح شد. 
پنج  از  ایمیدرو  سازمان  اعلام  بنابر 
بازارچه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی 
که قرار است در کشور احداث شود 2 

نقطه آن در اصفهان واقع است.

اکنون در آغاز راه هستیم
به اعتقاد معاون وزیر صمت، سنگ های 
قیمتی و نیمه قیمتی جزء ظرفیت های 
پنهان حوزه معادن کشور است که نیاز 
وظیفه  و  دارد  مفصل  اکتشافی  کار  به 
ایمیدرو در کشور انجام کار اکتشافی به 
عنوان فعالیتی زمانبر و مفصل است و 

اکنون در آغاز راه هستیم. 
به گفته خداداد غریب پور، ایمیدرو به 
دنبال احصاء ظرفیت سنگ های قیمتی 
و نیمه قیمتی است تا این ظرفیت را در 

اگرچه  اختیار فعالان بخش بگذاریم و 
معدنی  کاری  قیمتی  های  سنگ 
و  نیز هست  هنری  کار  یک  اما  است، 
این کار در اصفهان شکل  خوشبختانه 

گرفته و آینده درخشانی دارد.
 اینک با توجه به اینکه 30 درصد معادن 
اصفهان  در  کشور  قیمتی  های  سنگ 
است، این پتانسیل در استان وجود دارد 
سنگ های  صادرات  توسعه  نهال  که 
تزئینی در این شهر باشد. همچنین در 
غیرفعال  معدن   100 بر  بالغ  اصفهان 
سنگ های تزئینی وجود دارد که با 430 
معدن فعال و حمایت های کنسرسیوم 
آغازگر  تواند  می  تزئینی،  های  سنگ 

صادرات این حوزه باشد.
او با اشاره به افتتاح اولین بازار سنگ های 
در  قیمتی  نیمه  و  قیمتی  تخصصی 
اصفهان، تاکید می کند: حمایت ما در 
قالب آموزش انجام می شود و با تعیین 
و اصلاح استانداردهای مورد نیاز قوانین 
صادرات و واردات، زمینه کمک به فعالان 

بخش خصوصی را فراهم می کنیم.
مرور  به  صمت،  وزیر  معاون  گفته  به 
زمان با شناسایی ظرفیت های معدنی 
که محصول اکتشاف ماست و با معرفی 
به فعالان این حوزه، ظرفیت را توسعه 
داده و موجب اشتغالزایی شویم و پیش 
بینی می شود تا سال 140۵ حدود  ۵00 
هزار اشتغال مستقیم در این حوزه داشته 

باشیم.

تحقق آرزوی تمام فعالان 
صنعت جواهر کشور

از سوی دیگر رئیس اتحادیه طلا و جواهر 
کشور افتتاح این بازارچه را آرزوی تمام 
فعالان صنعت و جواهر کشور می داند و 
به " نوسان" می گوید: همواره در خارج 
کشور و حتی در بازار افغانستان مراکزی 
برای داد وستد سنگ و گوهرها وجود 
دارد؛ حالا با تلاش های صورت گرفته، 
این بار توپ ایجاد این بازارچه در زمین 
اصفهان افتاد و فعالان این بخش مبتکر 
آن در کشور شدند. "محمد کشتی آرای" 

با اعتقاد بر اینکه متاسفانه امروز موانع 
گمرکی،  های  تعرفه  از جمله  بسیاری 
بروکراسی اداری و ... بر سر راه بازارچه 
سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی وجود 
دارد، تاکید می کند: با رفع این موانع با 
توجه به اینکه استاندارد این سنگ ها 
نوشته شده، به طور قطع ورود و خروج 
با  قیمتی  نیمه  و  قیمتی  های  سنگ 

سهولت خوبی انجام می شود.
او می گوید: در کشور سنگ گران بها 
بهاست،  گران  نیمه  آنها  تمام  نداریم 
بنابراین ورود راف های گرانبها به کشور 
بسیار اهمیت دارد و از سوی دیگر باید 
تکنولوژی، علم و فن تراش این سنگ ها 

را نیز کسب کنیم. 
سالانه  مصرف  آرای،  کشتی  گفته  به 
کشور از سنگ های نیمه گران بها بیش از 
2 میلیارد دلار است که این میزان نیز به 
صورت غیرقانونی وارد کشور می شود و 
برای رفع این موضوع باید مشکلات واردات 
و تعرفه گمرکی این سنگ ها از سوی 
وزارت صمت مرتفع شود و اگر چنین نشود 

در این عرضه موفق نخواهیم بود.

چالش های پیش روی
بازارچه سنگ های نیمه قیمتی

بران،  شیشه  هوشنگ  دیگر  سوی  از 
اصفهان  جواهر  و  طلا  اتحادیه  رئیس 
نیز اگرچه این بازارچه را موجب ایجاد 
اما  داند،  می  کشور  در  بالایی  اشتغال 
موفق  زمانی  بازارچه  این  است:  معتقد 
های  سنگ  دادوستد  که  شد  خواهد 
نیمه قیمتی در همان محل  و  قیمتی 
انجام شود در غیر این صورت این کار به 

تجربه ای ناموفق تبدیل خواهد شد.
همچنین اصغر عطریان، یکی از سرمایه 
های  سنگ  بازارچه  نخستین  گذاران 
قیمتی و نیمه قیمتی اصفهان، معتقد 
است: با راه اندازی این بازارچه در سال 
جهش تولید نخستین قدم را برداشته 
ایم؛ اما از این به بعد نیازمند زمینه های 
جذب  برای  صمت  وزارت  تشویقی 
بازارچه  این  تا  سرمایه گذاران هستیم 

نشود. ختم  افتتاحیه  یک  به  تنها 
اشاره  ها  اندازی  سنگ  برخی  به  او 
برای  گوید:  می  "نوسان"  به  و  میکند 
شروع کار، این مکان را در ارگ جهان نما 
مستقر کردیم؛ اما با توجه به اینکه ایجاد 
در  جدید  ای  تجربه  بازارچه  نخستین 
کشور است هنوز کسی حاضر به سرمایه 
گذاری در ایران نیست. ضمن آنکه توجه 
داشته باشید، چنین کاری موجب ایجاد 

ارزش افزوده بالا اشتغال خواهد شد. 
برای  صمت  وزارت  از  درخواست  با  او 
های  سنگ  واردات  های  تعرفه  حذف 
قیمتی و نیمه قیمتی و اعمال مشوق های 
مالیاتی، تاکید می کند: بزرگترین مشکل 
ما تعرفه بالای واردات و قاچاق سنگهای 

قیمتی است.
های  سنگ  کنسرسیوم  رئیس  نائب 
درباره  اصفهان  قیمتی  نیمه  و  قیمتی 
این  سرنوشت  به  نسبت  هایی  نگرانی 
" نوسان"  می گوید: طی  به  بازارچه، 
برای  لازم  استراتژی  گذشته  ماه   1۸
و  است  شده  نوشته  ها  سنگ  گوهر 
بعدی  دور  در  برنامه  این  امیدواریم 
ریاست جمهوری دنبال شود و مدیران 
اجازه ندهند در کتابخانه ها خاک بخورد. 
اما در صورت حمایت معنوی مسئولان 
تصور می شود این کار به صورت کامل 

عملیاتی شود. 
به گفته ابراهیم حبیب اللهی، پیش بینی 
شده در این بازار در مرحله اول، نزدیک 
به 300 نفر اشتغال و در فاز دوم به حدود 
۶00 نفر اشتغال دست یابد؛ البته اکنون 
به دنبال تسهیل موانع گمرکی، حمایت 
بین  های  پاویون  و  آموزش  جهت  در 
المللی و ورود تجهیزات به روز هستیم. 
سنگ  تامین  در  امروز  اینکه  درباره  او 
های قیمتی و نیمه قیمتی دچار مشکل 
بر 90  بالغ  دهد:  می  توضیح  هستیم، 
درصد سنگ های نگینی قاچاق است که 
در صورت تعامل وزارت صمت و حذف 
تعرفه ها همکاران ما حاضر به واردات 
قانونی و پرداخت عوارض هستند، این 
در حالیست که امروز برخی تجار خارجی 
این سنگ ها را به صورت غیرقانونی به 
وجود  این  با  کنند،  می  تزریق  کشور 
امیدواریم با احداث این بازارچه بتوانیم از 
قاچاق سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی 

جلوگیری کنیم.
به گفته نائب رئیس کنسرسیوم سنگ 
های قیمتی و نیمه قیمتی اصفهان،این 
بازارچه به صورت صد درصد به واردات 
سنگ ها نیاز دارد چرا که در ایران تنها 
عقیق، فیروزه و خانواده سیترین موجود 
است و اگر این گونه نشود، این بازارچه 

سرانجامی نخواهد داشت. 

نهال توسعه صادرات سنگ های تزئینی کشور در اصفهان کاشته شد؛

رونمایی از سنگ و زر
بنابر اعلام ایمیدرو از پنج بازارچه سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی کشور، ۲ نقطه آن قرار است در اصفهان باشد

اگرچــه از ایــران بــه عنــوان یکــی از ۱۰ کشــور شــاخص معدنــی جهــان یــاد مــی شــود؛ امــا 
آمارهــا نشــان می دهــد ترکیــه و تایلنــد بالاتریــن درآمــد را از محــل صــادرات ســنگ قیمتی 
و نیمــه قیمتــی بــه خــود اختصــاص داده؛ ایــن درحالــی اســت کــه پتانســیل ایــن کشــورها 
بــه هیــچ عنــوان قابــل مقایســه بــا ایــران نیســت. مطابــق آمارهــای رســمی، ســهم ایــران 
از گــردش مالــی ۲۳ میلیــارد دلاری ســنگ های قیمتــی و نیمــه قیمتــی دنیــا بســیار ناچیــز 
ــل  ــال ســهمی قاب ــه دنب ــر روی کاغــذ ب اســت و همــواره سیاســت گــذاران وزارت صمــت ب
قبولــی از ایــن بــازار هســتند. آمارهــای ســازمان صمــت نیــز گویــای ایــن مطلب اســت کــه از 
مجمــوع ۸4۰ معــدن شناســایی شــده در اســتان اصفهــان، 4۰۰ معــدن مربــوط بــه ســنگ های تزئینی اســت 
و بــا اقدامــات صــورت گرفتــه تاکنــون ۱۳۰ اندیــس ســنگ های قیمتــی و نیمــه قیمتی در اســتان شناســایی 
شــده اســت. بــه اعتقــاد بســیاری از فعــالان حــوزه طــلا و جواهــر اصفهــان ایــن ظرفیــت مــی توانــد چهــره 

جدیــدی را در حــوزه تــراش ســنگ هــای قیمتــی و نیمــه قیمتــی از خــود نشــان دهــد؛
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آگهی تغییرات شرکت
آگهی تغییرات فرهنگی هنری ایرانیان موفق هم اندیش جوان زنده رود 
موسسه غیر تجاری به شماره ثبت 4444 و شناسه ملی 1400۵227۵۸1 
به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 07/02/1399 و 
نامه شــماره 1137/99/13 مورخ 1۶/02/1399 اداره فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی استان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : مریم یزدیان پور کد 
ملی 12۸۵941۸02 ســهم شــرکه خود را به مبلغ 4900000 ریال را 
تماماً دریافت نموده اســت و از مؤسســه خارج گردید.سرمایه مؤسسه 
از مبلغ 14900000 ریال بــه 10000000 ریال کاهــش یافت و ماده 
7 اساسنامه مؤسسه به شرح مذکور اصلاح گردید. اسامی شرکاء و میزان 
سهم الشرکه آنان به شرح ذیل می باشد: محمدمهدی حیدری به کدملی 
1292۶0۶339 دارای مبلــغ ۵100000 ریال ســهم الشــرکه و مائده 
حیدری کد ملــی 12712۵۸04۸ دارای مبلغ 4900000 ریال ســهم 
الشرکه میباشد اداره کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت 

شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸733۵۵(
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 نوسان: مدیرعامل سازمان ساماندهی 
فرآورده های  و  شهری  مشاغل 
از  اصفهان  شهرداری  کشاورزی 
بهره برداری نخستین واحد تولید 
چیپس میوه و سبزیجات خشک 

اصفهان خبر داد.
محمد مجیری، اظهار کرد: در حالت 
می تواند  شده  خشک  میوه  طبیعی 
رفع  برای  مناسب  وعده  میان  یک 
احساس گرسنگی باشد و می توان آن 
را برای مدت طولانی نگهداری کرد، 
از این رو می تواند جایگزین مناسبی 
برای میوه تازه در خارج از فصل آن 
میوه خشک  تولید  افزود:  وی  باشد. 
تازه  میوه  خواص  داشتن  بر  علاوه 
سودآوری خوبی همراه دارد و می تواند 
محصول فرآوری شده و سالمی را به 
عنوان تغذیه سالم به خانواده ها هدیه 

کند.
مدیرعامل سازمان ساماندهی مشاغل 
کشاورزی  فرآورده های  و  شهری 
کرد:  خاطرنشان  اصفهان  شهرداری 
دسترس  در  بودن،  نزدیک  دلیل  به 
انواع  ارزان تر  و  آسان  تهیه  بودن، 
میوه های فصل، نخستین مرکز تولید 
چیپس میوه و سبزیجات خشک در 
میدان میوه و تره بار اصفهان احداث و 
بهره برداری می شود. وی با بیان اینکه 
نخستین مرکز تولید چیپس میوه و 
با بکار گیری 1۵  سبزیجات خشک 
نیروی انسانی و در سوله ای به متراژ 
یک هزار و 400 متر مربع جهشی به 
سمت تولید و اشتغال شهری است، 
روزانه  تولیدی  مجموعه  این  گفت: 
بیش از 12 نوع میوه را  با مجموع 
وزن 700 کیلو تبدیل به چیپس و 
اکثر  که  می کند  خشک  سبزیجات 
و  روسیه  کشورهای  به  تولیدات 

اوکراین صادر می شود.
خرید  و  تهیه  کرد:  اظهار  مجیری 
تولید،  محل  تا  حمل  و  تازه  میوه 
بندی  دسته  اولیه،  کیفیت  کنترل 
از شست و شو، شست و شو  پیش 
و گندزدایی، نظارت بر رعایت مسائل 
مصرف  در  صرفه جویی  بهداشتی، 
از  زوائد  حذف  و  پوست گیری  آب، 
مهمترین مزایای تهیه چیپس میوه 
در مجاورت میدان میوه و تره بار است. 
جهت  شهروندان  کرد:  تصریح  وی 
به  می توانند  بیشتر  اطلاعات  کسب 
به  میادین  سازمان  اینترنتی  سایت 
 www.samandehi.org:نشانی

مراجعه کنند.
نوروزی شهردار  اله  همچنین قدرت 
رادیویی  مصاحبه  در  نیز  اصفهان 
اشاره  با  اصفهان«  »سلام  برنامه  با 
»هر  های  برنامه  ادامه  در  اینکه  به 
دو  هفته  این  افتتاح«  یک  یکشنبه، 
بخش  مشارکت  با  متفاوت  پروژه 
خصوصی در میدان مرکزی میوه و تره 
اظهار  کنیم،  می  افتتاح  اصفهان  بار  
کرد: افتتاح واحد تولید چیپس میوه و 
سبزیجات خشک بر اساس نیاز روز بازار، 
استانداردسازی و سلیقه امروز جامعه راه 
اندازی شده است. وی ادامه داد: این طرح 
نقش مهمی در اشتغال و فرآوری میوه و 
توسعه صنایع جانبی دارد. دومین طرح 
کلینیک خدمات  اجرایی  عملیات  آغاز 
خودرویی است که در زمینی به مساحت 
مترمربع ساخته می  و ۸00  هزار  یک 
مشاغل  هدفمند  ساماندهی  و  شود 
شهری را در شهرک امیرکبیر و خیابان 

آیت اله کاشانی به همراه دارد.

معاون عمران شهری شهردار اصفهان گفت: اجرای پروژه بزرگ مجموعه پل ها و تقاطع 
غیر همسطح سردار سلیمانی، کاهش بار ترافیکی شــرق و مرکز شهر را همراه خواهد 
داشــت. ایرج مظفر، اظهار کرد: پروژه مجموعه پل ها و تقاطع غیر همســطح سردار 
سلیمانی تاکنون ۶0 درصد پیشــرفت فیزیکی داشــته و با برآورد اولیه یکصد و سی 
میلیارد تومان و با هجده هزار مترمربع پل سازی در وسعتی به طول یک هزار و 100 متر 

نقش به سزایی در کاهش بار ترافیکی شرق و مرکز اصفهان دارد.

رئیس شورای شهر اصفهان گفت: بسته تشویقی ساخت وساز با این هدف اجرا می شود 
که سفره توافقات را از مناطق شهرداری برچینیم.علیرضا نصراصفهانی، به بازدید معاون 
سازمان مدیریت کشور از پروژه های عمرانی اصفهان اشــاره کرد و افزود: این بازدید با 
تصدیق پورمحمدی همراه شد که این پروژه ها عاملی برای ارتقا امید در شهر باشد. وی 
افزود: تحقق درآمد شهرداری های مناطق از ابتدای سال تاکنون به میانگین حدود 33 

درصد رسیده که بیشترین درآمد در منطقه 9 با میانگین ۵7 درصد بوده است.

تحقق 33 درصدی درآمد مناطقکاهش ترافیک شرق با پروژه سردار سلیمانی

گزارش

گزارش

بهره برداری از نخستین
واحد تولید چیپس میوه

شهردار اصفهان اعلام کرد:

حسینی نیا ادامه داد: در نسل اول شهرسازی، 
رویکردها بر بستر کشاورزی مبتنی بود، نسل 
دوم شهرسازی مبتنی بر صنعت، نسل سوم 
مبتنی بر شهرسازی الکترونیک و هوشمند و 
نسل بعدی شهرسازی دانش محور را شامل 
می شود که سامانه کنونی شهرداری اصفهان 
در حوزه شهرسازی و درآمد با عنوان اصفهان 
نما بر مبنای نسل چهارم شکل گرفته است. 
معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان 
بیان کرد: در شرایط کنونی با رشد جمعیت و 
حاکم بودن دیوان سالاری در شهرداری ها، اتلاف 
وقت زیادی صورت می گیرد که برهمین اساس 
در شهرداری اصفهان در بستر فناوری شهری 
و با کمک فاوا، سیستمی طرح ریزی شد که در 
فاز اول الکترونیکی کردن اقدامات و در فاز دوم 
هوشمندسازی را مدنظر داشت.  وی افزود: در این 
سیستم به دنبال این هستیم که شهروند با استفاده 
از اینترنت و بدون مراجعه حضوری، خدمات مورد 

نیاز خود را از شهرداری دریافت کند.  
حسینی نیا با اشاره به سیر تاریخی انجام امور 
شهرسازی به صورت غیرحضوری در شهرداری 
اصفهان، اظهار کرد: در سال 94 شهرداری 
اصفهان اقدام به خرید و راه اندازی سامانه سرای 
۸ کرد که سیستم یکپارچه شهرسازی را برای 
شهروندان فراهم کرد. در ذیل این سیستم، 
سامانه مهندسین به این نرم افزار افزوده شد تا 
ساختار الکترونیکی در شهرسازی شکل بگیرد. 
وی بیان کرد: در ادامه مسیر و بر اساس تعاریف 
نسل سوم شهرسازی که هوشمندسازی و 
دانش محوری را مدنظر قرار دارد، برنامه ها و 
سیاست های شهرداری اصفهان و نیز برنامه 

دکتر نوروزی، شهردار اصفهان در ارائه به شورای 
پنجم، بر اساس هوشمندسازی شهر تدوین 

شده بود. 

راه اندازی اصفهان نما 
با یک سوم هزینه سرای هشت  

وی ادامه داد: عملا از ابتدای بهمن ماه سال 9۸ 
توانستیم خروجی ساختار سامانه اصفهان نما 
به آدرس my.isfahan.ir با عنوان »شهر با 
چند کلیک« را در منطقه 12 به عنوان پایلوت 
به دست بیاوریم. حسینی نیا با اشاره به هزینه 
های اجرای این سامانه در مقایسه با سامانه های 
دیگر، اظهار کرد: در فاز اول که سرای هشت بود، 
هزینه قرارداد برای اجرا 2.4 میلیارد تومان بود 
و در فاز دوم که سیستم یکپارچه شهرسازی یا 
همان اصفهان نما است، هزینه قرارداد پروژه 
۶00 میلیون تومان برآورد شد. وی با اشاره 
به شرح خدمات در این سامانه، تصریح کرد: 
 my.isfahan.ir هم اکنون از طریق سایت
34 خدمت تحت عنوان خدمات شهرسازی 
و درآمد به شهروندان ارائه می شود که 2۶ 
خدمت در مناطق، جاری شده است و ۸ خدمت 
باقی مانده از ابتدای اردیبهشت در مناطق ۶، 7 و 

12 به عنوان پایلوت اجرا می شود.
معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان 
افزود: البته در صدد هستیم همه این خدمات را 
تا نیمه اول تیرماه در همه مناطق جاری کنیم.  
وی با اشاره به اینکه از طریق این سایت، خدمتی 
بارگذاری  برای  من«  »پرونده  عنوان  تحت 
اطلاعات ملکی شهروندان و آگاهی از اطلاعات 
مورد نیاز آنها در مورد موقعیت ملک ارائه می 

شود، گفت: تعیین میزان مجاز ارتفاع، آگاهی 
از طرح های توسعه شهری پیرامون ملک و 
... از جمله اطلاعاتی است که از این طریق به 
شهروندان ارائه می شود که قبلا شهروندان برای 
اطلاع از این جزییات هم به شهرداری مراجعه 

می کردند. 
حسینی نیا افزود: آگاهی از آخرین وضعیت 
گواهی پایان کار، پایان سفت کاری، صدور پروانه 
ساختمانی استعلامات بانک و دفترخانه و ....از 
خدماتی است که از طریق سایت اصفهان نما 

برای شهروندان قابل دسترسی است.

اصفهان نما 
تحقق ساده سازی امور

وی با اشاره به اینکه این خدمات در دو بخش 
عمومی و اختصاصی ارائه می شود، بیان کرد: 
خدمات عمومی ویژه شهروندان و خدمات 
شهر  در  ناظر  مهندسان  برای  اختصاصی 
اصفهان قابل دریافت است.  معاون معماری 
داد:  ادامه  اصفهان  شهرداری  شهرسازی  و 
سامانه  طریق  از  ماهه،  یک  زمانی  بازه  در 
استعلامات  مورد   ۶79  my.isfahan.ir
بانک، 2۶۸  استعلام  مورد  دفترخانه، ۸17 
مورد در حوزه پروانه های صادره و 101 مورد در 
بخش پایان کار و سفت کاری ثبت درخواست 
انجام شده است. وی با اشاره به اینکه ساختار 
این برنامه بر اساس تحقق شعار شفافیت و ساده 
سازی امور برای شهروندان پیاده سازی شده 
است، اظهار کرد: این اطمینان را به شهروندان 
می دهیم که از طریق این سامانه، می توان 
امور مربوط به پروانه های ساختمانی که در 

دهه های 70، ۸0 و 90 صادر شده است را 24 
ساعته پیگیری کرد. حسینی نیا افزود: اطلاع 
رسانی به شهروندان در این خصوص از طریق 
بنرهای نصب شده در اکثر معابر اصلی شهر به 
خوبی صورت گرفته است و اداره کل ارتباطات و 
امور بین الملل شهرداری و اداره ارتباطات رسانه 
ای شهرداری و سایر راه های اطلاع رسانی در 
شهرداری، به خوبی اطلاع رسانی لازم را انجام 
داده اند.  وی در مورد آموزش به شهروندان 
برای استفاده از این سامانه و رفع ایرادات آن 
نیز افزود: اداره ارتباطات مردمی شهرداری با 
شماره تلفن 137 و تلفن های خط آزاد اداره 
شهرسازی الکترونیک در معاونت شهرسازی و 
معماری شهرداری اصفهان، آماده ارائه آموزش 
به مردم برای استفاده از این سامانه است که 

این شماره ها در سامانه درج شده است. 

دفاتر پیشخوان 
به کمک مردم می آیند 

حسینی نیا با اشاره به اینکه ساختارهای امنیتی 
برای این سامانه در سازمان فاوا و معاونت برنامه 
ریزی شهرداری با ساختار افتا پیاده سازی شده 
است، گفت: تاکنون گزارشی از هک اعلام نشده 
است و اطلاعات مردم در این سامانه محفوظ 
و در امنیت خواهد بود چراکه در هنگام ثبت 
درخواست در سامانه، کدهای یکبار مصرف به 
شماره همراه افراد ارسال می شود و این موضوع 
جلوی سوءاستفاده های احتمالی را خواهد 
گرفت. وی با بیان اینکه برای تسهیل انجام کار 
با این سامانه برای افرادی که آشنایی کار کردن 
با اینترنت ندارند، اظهار کرد: شهرداری ها با دفاتر 
پیشخوان دولت طرف قرارداد هستند و از همین 
رو لایحه ای را به شورای شهر ارائه دادیم تا امور 
مربوط به سامانه اصفهان نما، با تعیین تعرفه ای 
بین ۵ تا 1۵ هزار تومان از طریق دفاتر پیشخوان 

انجام شود.

کاهش ۹۰ درصدی 
مراجعات مردم به شهرداری 

معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان 
صنف  طریق  از  هم  پیشخوان  دفاتر  افزود: 
مربوط به خود و نیز قراردادی که با شهرداری 
اصفهان دارند، کنترل و نظارت می شوند. وی 
با بیان اینکه حذف دلالان در فرآیندهای امور 
شهرسازی در راستای شفاف سازی، با اجرای 
این سامانه به طور کامل محقق می شود، 
گفت: مشابه این سامانه با ابعاد اجرایی کمتر 
در شهرهای شیراز، تهران، قم، مشهد و کرج در 
حال اجراست اما ساختار شهر اصفهان در این 
زمینه، در گام نهم هوشمندسازی قرار دارد و 
به طور کاملا فراگیر، با این تعداد خدمت یعنی 
2۶ خدمت و 1۵ منطقه را شامل می شود که 
این خدمات در دیگر حوزه های شهرداری از 
جمله عمران، ترافیک و شکایات، قرار است 
به صد خدمت افزایش یابد.  حسینی نیا اظهار 
کرد: از زمان راه اندازی سامانه اصفهان نما، در 
بخش استعلامات 90 درصد از مراجعات مردم 

به شهرداری اصفهان کاهش یافته است. 

در نشست خبری معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان مطرح شد:

همه چیز در مورد اصفهان نما
سامانه »اصفهان نما« ارائه خدمات شهرسازی به مردم را ۲4 ساعته کرد

citizen

 نوسان: شهردار اصفهان گفت: دسترسی های منتهی به گذر چهارباغ 
عباسی شامل خیابان ها و میدان دروازه دولت در دستور کار قرار 
گرفته است و در همین راستا از چند روز پیش عملیات ساماندهی 
میدان دروازه دولت آغاز شد.  قدرت اله نوروزی در جلسه بررسی 
روند پیشرفت پروژه های عمرانی شهر اصفهان و بررسی مسائل طرح 
های احیای چهارباغ، پروژه های عمرانی منطقه ۵ و مجموعه پل ها و 
تقاطع شهید سلیمانی، اظهار کرد: جلسه عمرانی امروز که هر ۱۵ روز 
یکبار چهارشنبه ها با حضور همه مسئولان و مدیران پروژه ها تشکیل 

می شود، نتایج خوبی داشت.

نوروزی در خصوص مصوبات این جلسه چهار ساعته افزود: طرح معماری، 
زیباسازی و نورپردازی پل آفتاب قرار شد در اولین فرصت انجام شود و 
فضای سبز لوپ هایی که ساخته شده است، اجرا شود. شهردار اصفهان 
ادامه داد: پروژه مجموعه پل های شهید سلیمانی بیش از ۵9 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد. البته به خاطر شرایط کرونا از برنامه  1.9 درصد 

عقب هستیم که قرار شد این موضوع ظرف سه ماه جبران شود.
وی با اشاره به اینکه همچنین مسائل مالی این پروژه هم مرتفع و در 
اولین فرصت پرداخت ها صورت می گیرد، اظهار کرد: طرح معماری و 
المان ها به ویژه نماد سردار سلیمانی که قرار است در آینده در این پروژه 

نصب شود هم در این جلسه مورد بررسی قرار گرفت.

برداشته شدن موانع 
از سر راه پروژه های عمرانی منطقه ۵ 

نوروزی افزود: در مورد پروژه های داخل مناطق هم پروژه های منطقه 
۵ مورد بررسی قرار گرفت، در مورد نحوه اجرای پارک 22 هکتاری گل 
نرگس قرار شد با طی مراحل اداری به تصمیم گیری و جمع بندی 
برسیم. همچنین در مورد بزرگترین میدان در منطقه ۵ شهر اصفهان 
بررسی هایی صورت گرفت که در آینده به صورت مفصل در مورد آن 

صحبت می شود.
وی ادامه داد: در منطقه ۵ برخی پروژه ها بر زمین مانده بود که با تعامل 
سازمان طراحی و سایر بخش ها به دنبال حل این موضوعات در جلسه 
امروز بودیم. شهردار اصفهان در مورد ساماندهی سنگفرش های میدان 
امام حسین)ع( هم افزود: در مورد سنگفرش میدان امام حسین)ع( به 

اضافه چهارباغ عباسی تا سپه هم، زمان بندی صورت گرفت.

نصب مبلمان چهارباغ 
تا 4۵ روز آینده 

نوروزی تصریح کرد: قرار شد کمیته ای بحث نور پیاده راه میانی چهارباغ 
را بررسی کند. چون نورپردازی بخشی از چهارباغ تکمیل شده و بخش 

های دیگر باقی مانده است. 
وی افزود: در خصوص دسترسی های اطراف چهارباغ هم تصمیم گیری و 
قرار شد اعتبارات به سرعت تامین شود. همچنین ساماندهی خیابان های 
شیخ بهایی و آمادگاه نیز در ادامه اجرای خیابان چهارباغ اجرایی می شود.
شهردار اصفهان گفت: در مورد دوچرخه سواری و ایجاد لاین دوچرخه در 
خیابان عباس آباد هم، باید تحلیل درست علمی صورت گیرد و براساس 

برآورد بررسی ها در این مورد عمل شود. 
وی افزود: چند روز پیش مناقصه مبلمان چهارباغ برگزار شد و شرکت 
برنده، قرار شد ظرف 4۵ روز اقدامات را انجام دهد و به مدیرعامل سازمان 
نوسازی تاکید کردم تا 4۵ روز دیگر باید این طرح تکمیل شود و اگر نشود 

قاطعا برخورد می شود.

پیشرفت ۵۰ درصدی
پروژه پل های سردار سلیمانی 

در ادامه این جلسه، ایرج مظفر معاون عمرانی شهردار اصفهان با اشاره به 
روند اجرای طرح مجموعه پل های سردار سلیمانی، اظهار کرد: محوطه 
سازی پروژه قابلیت اجرای فضای سبز در ضلع جنوبی را دارد. وی ادامه 
داد: در بخش آسفالت طرح هم حدود 27.7 درصد آسفالت اصلی پروژه 
به اجرا درآمده است و بتن ریزی پل ها بیش از 30 درصد صورت گرفته 

است.
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان افزود: حدود ۵3 درصد از پروژه 
مجموعه پل ها و تقاطع غیرهمسطح سردار سلیمانی را پل سازی، 2۶ 
درصد را راهسازی و 1۶ درصد را دیوار شامل می شود که بخش های 
اصلی پروژه در قسمت راه سازی 44.3 درصد پیشرفت داشته است. مظفر 
افزود: در قسمت دیوار ۸0.7 درصد باید پیشرفت صورت گیرد که ۸۵.3 
درصد پیشرفت طبق برنامه زمان بندی داشتیم و در قسمت پل سازی 
باید ۶3.۵ درصد پیشروی داشته باشیم که اکنون به پیشرفت ۶1.3 

درصدی رسیده ایم. 
وی بیان کرد: در این پروژه از نظر پیشرفت ریالی 70 درصد برآورد طرح 
را تکمیل کرده ایم و از نظر پیشرفت زمانی ۶7.۸ درصد طبق برنامه 
پیشروی کردیم. معاون عمران شهری شهرداری اصفهان افزود: پیشرفت 
واقعی طرح ۵9.4 و انحراف از برنامه 1.9 است که در حال حاضر بحث 
های تاسیساتی و ترافیکی را گذراندیم و بیشتر عقب ماندگی از برنامه 
زمان بندی به دلیل بحث مالی پیمانکاران داخل کارگاه است که اگر این 

مشکل رفع شود، راندمان کارگاه می تواند بهتر از این باشد. 

پیشرفت 59 درصدی
پروژه پل های سردار سلیمانی

معاون معماری و شهرسازی شهرداری اصفهان گفت: با راه اندازی سامانه »اصفهان نما« ارائه خدمات 
شهرسازی به مردم ۲4 ساعته و شبانه روزی شده است و مردم در هر ساعت از شبانه روز از طریق 
اینترنت می توانند اطلاعات و راهنمایی لازم برای ثبت درخواست و پرونده خود را از طریق سامانه انجام دهند و 
سامانه تلفنی ۱۳7 هم ۲4 ساعته پاسخگوی سوالات آن ها است. سید احمد حسینی نیا با اشاره به راه اندازی سامانه 
اصفهان نما برای تسهیل امور شهروندان بدون مراجعه به شهرداری، اظهار کرد: با هدف کاهش مراجعات شهروندان و 
اتلاف زمان در ساختارهای اداری و همچنین کمک به حفظ محیط زیست، برنامه ای در حوزه شهرسازی و درآمد در 

مناطق ۱۵ گانه و مدیریت ناژوان تحت عنوان مکانیزه و الکترونیکی کردن فرآیندها آغاز شد. 

گزارش
گروه شهری

نوسان:رئیس کمیسیون پایش، نظارت و 
پیگیری شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: 
لیستی از تمام پروژه های مندرج در بودجه 
شهرداری تهیه و مراحل زمانبندی شده آن 

زیرنظر این کمیسیون بررسی می شود.
فتح الله معین با بیان اینکه کمیسیون پایش 
نظارت و پیگیری شورا هنوز به یک سالگی 
حضور  کرد:  اظهار  است،  نرسیده  خود 
رئیس شورا همراه رؤسای مرکز پژوهش ها 
و کمیسیون های عمران و خدمات شهری 
شورای شهر در کمیسیون پایش نظارت 

و پیگیری، این کمیسیون را برای انجام 
وظایف خود توانمند کرده است. وی با بیان 
اینکه وظیفه مهم شوراهای شهر نظارت بر 
افزود:  شهرداری هاست،  عملکرد  حسن 
زمانی که قوانین کشور تغییر کرده یا مفاد 
قانون بودجه تصویب می شود، این قوانین 
جدید به شهرداری ها ابلاغ می شود که نحوه 
اجرای آن باید تحت نظارت شورای شهر 

قرار گیرد.
رئیس کمیسیون پایش، نظارت و پیگیری 
شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح کرد: 

در سال های اخیر اعتباراتی در قالب اوراق 
مشارکت برای شهرداری ها در قانون بودجه 
کشور پیش بینی شده تا شهرداری ها بتوانند 
با فروش آن ها در بانک ها برای طرح های 
عمرانی خود تأمین اعتبار کنند. وی اضافه 
کرد: در کمیسیون پایش نظارت و پیگیری، 
در قالب این قوانین، نحوه اجرای وظایف 
شهرداری مورد نظارت قرار گرفته و بررسی 
می شود چه میزان از اعتبارات مورد تصویب 
توسط  مشارکت  اوراق  قالب  در  مجلس 

شهرداری جذب شده است.

رئیس کمیسیون پایش، نظارت و پیگیری شورای اسلامی شهر اصفهان عنوان کرد:

زمان بندی پروژه های شهری تحت نظارت شورای شهر است
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از ابتدای  سال جاری تاکنون یک میلیون و 240هزار نفر وارد بورس شده اند. با توجه به 
اینکه امسال از یک طرف ســهام عدالت مردم آزاد شد و از طرف دیگر دولت تصمیم به 
واگذاری باقیمانده ســهام خود در بانک های ملت،  تجارت و صادرات و دو شرکت بیمه 
البرز و اتکایی امین در قالب صندوق قابل معامله بورسی گرفت، بنابراین تعداد زیادی از 
مردم خواهان دریافت کد معاملاتی شدند.از طرف دیگر بازدهی مناسب سرمایه گذاری 

در بورس باعث اقبال خانواده های ایرانی به سرمایه گذاری در بورس شد.

معاون امور صنایــع وزارت صمت گفــت: »30میلیارد دلار ارز در  ســال 1399 برای 
موضوعات مرتبط با تولید نیاز داریم.«مهدی صادقی نیارکی در تشــریح اولویت های 
معاونت امور صنایع در  ســال 99 افزود: »امســال تأمین مواد اولیه و واسطه ای اجزا و 
قطعات و تأمین ارز مورد نیاز را در دســتور کار داریم.«او اضافه کرد: »تأمین نقدینگی 
و سرمایه در گردش مورد نیاز، مدیریت واردات و اولویت بندی کالاها، توسعه صادرات 

غیرنفتی و توسعه و تعمیق ساخت داخل نیز امسال با جدیت دنبال می شود.«

3٠ میلیارد دلار 3٠  ارز مورد نیاز بخش صنعت و معدنآمار بورسی در یک نگاه
 اقتصادنامه

 نوسان: حضور سهام در سبد دارایی 
خانوارها امر مثبتی اســت چون هم 
آن ها را به طور مســتقیم بــه نتایج 
سیاست های دولت حساس می کند، 
هم فرصت اشــتراک ریســک را در 
جامعه بیش تر می کنــد و هم کمک 
می کند در بــازده بالاتر بازار ســهام 
شریک شــوند. البته باید به مردم در 
مورد ماهیت ریســکی بازار ســهام 
هشــدار داد و گفت که فقط بخشی 
از دارایی خــود را در چنیــن بازاری 
سرمایه گذاری کنند. با این همه باید 
بین گسترش »سهام داری در بورس« 
و »بورس بازی« تفاوت گذاشت. تجربه 
دنیا نشــان می دهد که مردم به جای 
مدیریت مستقیم سهام شان به تر است 
آن را از طریق نهادهای واســطه مثل 
صندوق  های مشترک و صندوق های 

شاخصی و امثال آن مدیریت کنند.
به ماهیت »جمع صفر« بــازار ثانویه 
باید دقت کــرد. در این بازار جمع کل 
»بازده های مازاد« )یا آلفا( صفر است. 
یعنی پس از کسر بازده متوسط بازار 
)که در یک ســرمایه گذاری منفعل و 
بلندمدت به دست می آید( جمع کل 
بازده  های اضافه ناشی از استراتژی های 
معاملاتــی نهایتــا صفر اســت. در 
نتیجه بــازار ثانویــه نمی تواند آحاد 
جامعه را بیش از آن چیزی که بخش 
حقیقی بنگاه ها به ایــن بازار می دهد 
ثروت مند کند. تقاضــای مردم برای 
ســرمایه گذاری در بورس کاملا قابل 
درک است. مردم نگران از دست رفتن 
ارزش پول شــان به خاطر شوک های 
تورم و ارز و تحریم و امثال آن هستند 
و چون به خاطر مساله کم بود دارایی 
فرصت های زیادی نیست که بتواند به 
آن ها پوشش ضد تورمی بدهد، سعی 
می کنند بــا حضور در بازار ســهام از 

پس انداز خود محافظت کنند.
بــازار ثانویــه محلــی بــرای تامین 
سرمایه بنگاه ها نیســت! این یکی از 
بدفهمی های رایج در جامعه ما است. 
نقش بازار سهام در تامین مالی بنگاه ها 
فقط در حد فعالیت بازار اولیه )عرضه 
اولیه و افزایش ســرمایه( است. رونق 
بازار ثانویه تاثیر مستقیم چندانی روی 

تامین مالی شرکت ها ندارد. 
اگر می خواهیم نقش بــازار مالی در 
تامین ســرمایه را تقویت کنیم، باید 
مقررات معطــوف به عرضــه اولیه و 
عرضه سهام جدید توسط شرکت ها را 
اصلاح کنیم تا شرکت ها از رشد قیمت 
در بازار ثانویــه نفع ببرنــد و بتوانند 
مستقیما سهام جدید خود را در بازار 
بفروشند. با همه این ها باز دقت کنیم 
که سهم بازار ســهام در تامین مالی 
بنگاه ها در همه کشورهای دنیا اندک 
اســت و برای تامین مالی بایــد بازار 

بدهی شرکتی را هم تقویت کرد.
حمایــت دولت از رشــد شــاخص و 
دادن حس تضمین آن مداخله بسیار 
خطرناک و نادرستی اســت. این کار 
شبیه تجربه تلخ موسسات غیرمجاز 
است. شباهت هر دو هم این است که 
ســرمایه گذاران متوجه این واقعیت 
نمی شــوند که بازده مالی پاداشــی 
برای پذیرفتن ریســک های بالا است 
و تصور می کنند که به اتکای تضمین 
و حمایت دولت می توانند ســود زیاد 
بدون شریک شــدن در زیان به دست 

بیاورند.

 تفاوت     

موج سهامدار شدن 
ایرانیان

 نوسان:حالا به جایی رسیده ایم که دولت احساس می کند مجبور است چهار 
صفر از پول ملی را کم کند تا شاید چهره و نمای اقتصاد را مقداری بهبود ببخشد. 
این را دکتر داوود ســوری در کانال تلگرامی خود نوشت و ادامه داد: مشکل 
اصلی ما تورم دورقمی ای است که در تمام این دوره ۳۰ساله با آن روبه رو بوده ایم 
و ریشه این تورم به مساله انضباط پولی و مالی دولت برمی گردد. پیش شرط های 
ورود مسکن به بورس، ســفته بازی در بازار سرمایه و مشکل تامین کسری 
بودجــه از دیگر دغدغه هــای اقتصاددانان در هفته ای گه گذشــت بود؛

پیش شرط های 
ورود مسکن به بورس

واگذاری دارایی هــای دولت یکی از موضوعات داغ این روزهاســت. به طوری که گفته 
شــده دولت درصدد است برای عرضه املاک و مســتغلات خود که سهم بالایی برای 
جبران کسری بودجه دارد، بورسی مســتقل به نام بورس مسکن راه اندازی کند. علی 
اسلامی بیدگلی کارشناس و فعال اقتصاد معتقد است اگرچه این بازار نقش مهمی در 
شفافیت و کارآمدی معاملات مسکن خواهد داشــت، اما راه اندازی این بورس صرفاً به 
دلیل مزایده ها و مناقصه های املاک دولتی معنای خاصی ندارد. از سوی دیگر دولت باید 
چاره اندیشی برای بعد از واگذاری ها داشته باشد و نقش خود را به عنوان بازیگر اصلی این 

بازار به خوبی ایفا کند.
وی اضافه کرد: اما نکته ای که مطرح است این است که آیا لازم است این بورس یک بورس 
مستقل مانند بورس انرژی باشد یا اینکه می تواند در ذیل یکی از بورس ها فعالیت کند؟ 
این کارشناس ارشد بازار سرمایه ادامه داد: دلیل موفقیت بورس کالا در بدو شکل گیری 
این بود که از سوی مهندسان و بازرگانان این صنعت که با ادبیات آن آشنا بودند شکل 
گرفت. دقیقاً برعکس بورس انرژی که بــه دلیل عدم به کارگیری خبرگان این صنعت 
چندان موفق نبود. در حوزه مسکن نیز اگر بدنه نظارتی و قانونگذار را به دانش مهندسی 
آن صنعت مجهز نکنیم بازهم این اتفاقات می افتد و بعد دوباره در تامین مالی مسکن 

ناموفق می شویم.

تامین کسری بودجه 
از بازار سرمایه

براساس داده های ارائه شده از ســوی یک نهاد پژوهشی، بدهی دولت در پایان شهریور 
ماه سال گذشته به ۵00 هزار میلیارد تومان رسیده، همچنین بدهی شرکت های دولتی 
تا نیمه سال 9۸ حدود ۵2۵ هزار میلیارد تومان بوده است. از سویی دیگر آقای روحانی 
اخیرا در گفت وگو با عبدالناصر همتی، رئیس کل بانک مرکزی تأکید بر تأمین کسری 
بودجه سال جاری از نقدینگی بازار به جای استقراض از بانک مرکزی کرده است. علی 
چشمی، استاد گروه اقتصاد دانشگاه فردوسی مشهد با اشاره به  وضعیت نظام اقتصادی 
کشور و پیامدهای مثبت یا منفی که می تواند تأمین کسری بودجه از نقدینگی بازار به 
همراه داشته باشد معتقد است: همین که رئیس جمهور پس از هفت سال به این نتیجه 
رسیدند تا برای تأمین کسری بودجه به جای استقراض از بانک مرکزی از نقدینگی موجود 
در بازار استفاده شود یک گام رو به جلو محسوب می شود. شاید در گذشته دانش لازم 
برای سیاســت گذاری پولی مدرن وجود نداشته، اما بهرحال آقای همتی –رئیس کل 
بانک مرکزی- دانش لازم را در این زمینه داراست.وی اضافه می کند: نکته مهم این است 
که نقدینگی موجود در جامعه برای تأمین کسری بودجه چگونه استفاده شود. در دیگر 
کشورها خزانه دولت، اوراق قرضه را به شکل های گوناگون و به صورت اوراق کوتاه مدت 
سه ماهه، شش ماهه، یک ساله و… منتشر می کند. درواقع مسیر تأمین مالی کسری 
بودجه، انتشار همین اوراق قرضه است و فعالان اقتصادی، خانوارها و بنگاه ها این اوراق 

را خریداری می کنند.

اقتصاد آچمز‼
دکتر داوود سوری در کانال تلگرامی خود نوشت: حالا به جایی رسیده ایم که دولت احساس 
می کند مجبور است چهار صفر از پول ملی را کم کند تا شاید چهره و نمای اقتصاد را مقداری 
بهبود ببخشد. اما مشکل اصلی ما تورم دورقمی ای اســت که در تمام این دوره 30ساله با 
آن روبه رو بوده ایم. ریشه این تورم مشخص است و به مســاله انضباط پولی و مالی دولت 
برمی گردد. وی اضافه می کند: حالا بعد از 30 سال ما در موقعیتی قرار گرفته ایم که شاید 
دیگر صحبت از اینکه دولت چه باید بکند،  چندان صحبت بهنگامی نباشد، چون خیلی 
از کارهایی که باید انجام می شد، نشده است و حالا دیگر واقعاً کار خاصی از دولت ساخته 
نیست. این اقتصاددان اضافه می کند: ما از دوره ای گذشته ایم تا به این دوره رسیده ایم که 
به نوعی آچمز شــده ایم؛ از یک طرف دولت نمی تواند تغییری در الگوی مخارج خودش 
بدهد، از ســمت دیگر، تورم بسیار شدت گرفته اســت و علاوه بر اینها، مساله تحریم ها و 
مسائل دیگر را هم داریم. واقعیت این است که در این شرایط بسیار سخت،  صحبت کردن 
درباره خیلی از سیاســت هایی که باید قبلاً شروع می شــد و بحث های بلندمدتی درباره 
آنها وجود داشت، ولی در عمل انجام نشــد، ما را به وضعیت دشــوار امروز رسانده است.

دولت از سفته بازی 
با خبر است

اقتصاددان فقر عنوانی است که بسیاری به دکتر حسین راغفر داده اند. او می گوید: دولت 
از فعالیت آنها مطلع است اما اراده ای برای مالیات ستانی از این افراد را ندارد چرا که در 

صورت وضع مالیات بر اینگونه فعالیتها، بی شک منافع خیلی ها به خطر می افتد.
راغفر اضافه می کند: دولت باید با ایجاد مکانیزمی خاص حتی از محل سودهای کلان 
بانکی، مبلغی را به عنوان مالیات از سرمایه گذاران بگیرد اما ماه گذشته شاهد کاهش نرخ 
سود سپرده ها بودیم چرا که این اقدام صرفا به خاطر توجه سرمایه گذاری به بازار سرمایه 
که در عمل همان سفته بازی است، اتفاق افتاد. وی تاکید می کند: در چنین شرایطی 
رشد شاخص ها در بازار سرمایه به نفع بانک ها انجامید چرا که بخش عمده ای از سرمایه 
های حاضر در بورس از محل شرکت های زیر مجموعه بانک هاست که در این معاملات 
سودآوری قابل توجه ای نصیب آنها شد اما مالیاتی به دولت تعلق نگرفت چرا که قانونی 
در این زمینه وجود ندارد. وی راه پایان دادن ســفته بازی و کسب سودهای هنگفت در 
بازارهای رسمی و غیر رسمی توســط افراد خبره و کاربلد را ضرورت »وضع مالیات بر 

عایدی سرمایه«  دانست.

مشکل اصلی دولت است . . .

»چشــم اندازهای اقتصاد جهانــی« عنوان 
گزارش بانک جهانی اســت که بخش اول 
آن روز یکشــنبه و بخــش دوم آن نیز روز 
دوشنبه در ســایت رســمی بانک جهانی 
منتشر شــد. در بخش تکمیلی این گزارش 
بانک جهانی می گوید چنین افتی در اقتصاد 
جهانی طی هشت دهه گذشــته بی سابقه 
بوده و این بزرگ تریــن رکود اقتصادی پس 
از پشت سرگذاشــتن رکود ۸ /13 درصدی 
ناشی از پیامدهای جنگ جهانی دوم است. 
اما همین بخش از گــزارش در رابطه با ایران 
جدای از این تأثیر اقتصاد از شیوع کووید-19 
مولفه های دیگر را در ترســیم چشــم انداز 
اقتصاد کشورمان در  سال جاری و  سال آینده 
میلادی مدنظر قرار می دهد و بر این اساس 
بانک جهانی برای رشــد اقتصادی ایران در 
2021 میــلادی پیش بینی رشــد مثبت 
2.1 درصد را مطرح می کند، درشرایطی که 
پیش بینی رشد اقتصاد جهانی مربوط به  سال 

2021 در این گزارش 4.2درصد است.

هماهنگی اقتصاد ایران 
با شرایط سخت 

در رابطه با داده ها و برآوردهای بانک جهانی 
از اقتصاد ایــران علی مزیکــی، اقتصاددان 
می گوید: »اقتصــاد ایران پیش از شــیوع 
ویروس کرونا هم حــال و روز چندان خوبی 
نداشــت و با بیماری حاصل از این ویروس 
شرایط برای اقتصاد کشور همچون بسیاری 
دیگر از اقتصادهای جهان بسیار سخت شد 
اما به دلیل آنکه اقتصاد ایران با شرایط سخت 
خود را هماهنگ کرد و اقدامات لازم براساس 

این شــرایط در پیش گرفته شد، همان طور 
که گــزارش بانک جهانی مورد اشــاره قرار 
می دهد، روند رشــد منفی در  ســال جاری 
میلادی نســبت به  ســال 2019 کاهش 
پیدا می کنــد.«او در ادامه می افزاید: »بعد از 
دو سال رشــد منفی قابل توجه و با اقداماتی 
که اخیرا در پیش گرفته شده، اقتصاد ایران 
ظرفیت بازگشــت به روند مثبــت را دارد و 
رشد حداقلی که برای 2021 از طرف بانک 
جهانی پیش بینی شده، بر این اساس کاملا 
منطقی به نظر می رسد.«این استاد اقتصاد 
در موسسه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و 
برنامه ریزی در رابطه با روند نزولی تورم کشور 
که در گزارش بانک جهانی مورد اشاره قرار 
گرفته نیز، می گوید: »دولت فعلی از ابتدای 
کار خود تمایل بالایی برای کنترل نرخ تورم 
داشت اما در برهه هایی موفق نبود. اما چندی 
ا ست که سیاست های کنترل تورمی از سوی 
بانک مرکزی اعلام شده و تلاش هایی در این 
ارتباط در جریان است که به نظر با افزایش 
کارآمدی اقتصــادی می توان امیــدوار بود 
پیش بینی ها از روند کاهشی نرخ تورم محقق 

شود.«

رشدهای منفی 
جبران نمی شود

همچنین علی سعدوندی دیگر اقتصاددانی 
اســت که در رابطه با بخش هایی از گزارش 
اخیر بانــک جهانی کــه به اقتصــاد ایران 
پرداخته شده، به »شهروند« می گوید:»این 
موضوع روشــنی اســت که در  سال جاری 
شرایط اقتصاد ایران به سبب شیوع بیماری 

کووید-19، فشــار تحریم هــای یک جانبه 
آمریکا و برخی موارد دیگر مناسب نیست، 
حتی این پیش بینی که در گزارش اخیر بانک 
جهانی از رشد مثبت  سال آینده اقتصاد ایران 
طی  سال آینده میلادی داده شده، به این معنا 
نیست که ما به تمامی می توانیم رشد منفی 
اقتصاد کشور طی دو سال گذشته را جبران 
کنیم؛ زیرا در طول این سال ها اقتصاد ایران 
ذره ذره کوچک  و کوچک تر شده است و این 
اعداد نسبتی هستند در قیاس با  سال پیش از 
خود و این به معنی آن است که اقتصاد ایران 
زمان بیشتری نیاز دارد تا شرایط اقتصادی را 

ترمیم کند.«
او در ادامــه می افزایــد: »البته بــه برخی 
سیاســت های اقتصادی هم می توان خرده 
گرفت؛ زیرا اگر مســیر دیگــری در اقتصاد 
پیموده شــود، حتما از شــدت فشار های 
بیرونی بر اقتصاد کاسته خواهد شد. بودجه  
ســال جاری شمســی یکــی از نمونه های 
قابل طــرح در ایــن ارتباط اســت؛ زیرا در 
شــرایطی که عوامل گوناگون اقتصاد را به 
رکود می کشانند، باید سیاست گذاری های 
مالی انبســاطی در اقتصاد پی گرفته شود و 
بودجه انبساطی نوشته شــود اما دیدیم که 
چنین سیاست هایی پی  گرفته نشد و بودجه 
انقباضی نوشــته شــد.«این عضو دانشگاه 
اســترالیایی ولونگونگ در بخش دیگری از 
صحبت های خود می گوید: در گزارش بانک 
جهانی به درستی روند نزولی تورم مورد توجه 
قرار گرفته و خاطرنشان می کند: » طی حدود 
یک سال گذشته در زمینه سیاست گذاری 
پولی تغییرات خوبی را شاهد هستیم اما مهم 

آن است که ببینیم این سیاست ها در صحنه 
عمل چگونه اجرا می شــوند. با این همه اگر 
روند جذب نقدینگی در بازاری چون بورس 
ادامه پیدا کند، کسری بودجه از محل اوراق 
و مالیات تأمین شــود، سیاست گذاری های 
پولی و عملیات بازار باز که به گفته مقامات 
بانک مرکزی در پیش گرفته شده، به درستی 
پیاده شــود، کاملا می توان امیدوار بود که 
روند نزولی تورم تا جایی که تک رقمی شود، 
ادامه یابد«.سعدوندی یادآوری می کند: »با 
اقداماتی که گفته شد، حتی رشد اقتصادی 
نیز می تواند روی مثبت به خود گیرد اما در 
این موضوع عوامل دیگری هم دخیل هستند 
که از مهم ترین آنها این است که دولت تمام 
تلاشش این باشد که کسب وکارها رشد کنند 

و محدودیت های انحصاری برداشته شوند.«

توجه به کاهش 
شیب تورمی 

اگرچه که با ظهــور کرونا اقتصــاد ایران و 
جهان در پیمــودن روند منفی هم راســتا 
بودند اما همان طــور که گــزارش مذکور 
مورد اشاره قرار می دهد،  سال 2021 ، سال 
خروج از رشد منفی اقتصادی در کشورمان 
و بســیاری از دیگر کشــورها خواهد بود. 
موضوعی که به گفته کارشناســان اقتصاد، 
البته به صورت مشــخص برای ایران نه تنها 
در گروی فائق آمدن بر مشــکلات حاصل از 
شــیوع کووید-19 در اقتصاد است بلکه در 
گروی اقدامات بسیار دیگری است که بخشی 
از آنها به نظر آغاز شده اما بخش بزرگ تری 

همچنان دور از نظر مانده است.
همچنین گــزارش اخیر بانــک جهانی دو 
موضوع برآوردهای اخیر خود را مورد بازبینی 
قرار داد. این نهاد در فروردین ماه  سال جاری 
پیش بینی کرده بود رشــد تولید ناخالص 
داخلی ایران منفی 3.9 درصد باشــد که آن 
را به منفی ۵.3 درصــد افزایش داد و دیگری 
رشــد اقتصاد جهانی بود که مربوط به  سال 
2021 اســت که از 2.۶ درصــد در گزارش 
پیشــین به 4.2 درصد در گــزارش جدید 

افزایش داده شد.
اما در کنار تمامــی برآوردهای بانک جهانی 
از اقتصاد ایران و جهان، نکته قابل توجه در 
گزارش اخیــر این نهاد در رابطــه با اقتصاد 
ایران یکی کاهش شیب رشد منفی اقتصاد 
از منفــی ۸.2 درصــد در  ســال 2019 به 
۵.3 درصد در  سال 2020 و صعود مثبت آن 
به 2.1 درصد در  سال 2021 است و دیگری 
برآورد تورمی این نهاد است که در این گزارش 
با تأکید بر روند کاهشی تورم در خاورمیانه در 
رابطه با آن آمده: »ایران یکی از کشورهایی 
است که نرخ تورم آن با روند نزولی در ماه های 
اخیر در محدوده 20 درصدی نوسان داشته 
اســت.« براســاس تحلیل بانک جهانی در 
گزارش »چشم اندازهای اقتصاد جهانی« در 
رابطه با دلایل اصلی رشد اقتصادی ایران طی  
ســال جاری کاهش مصارف داخلی و فشار 
واردشده به بخش خدمات مانند گردشگری، 

به دلیل شیوع کرونا خواهد بود.

بانک جهانی رشد منفی حدود 5 درصدی برای اقتصاد ایران و جهان در سال جاری پیش بینی کرد؛

رشد مثبت اقتصاد ایران در افق ٢٠٢١
آیا می توان امیدوار بود که روند نزولی تورم تا جایی که تک رقمی شود، ادامه یابد؟

ــر اقتصــاد  ــد-۱۹ به شــدت ب ــه اســت شــیوع کووی ــا انتشــار گزارشــی گفت ــی ب ــک جهان بان
گزارش

گروه  اقتصاد
جهــان و همچنیــن اقتصــاد ایــران تأثیــر گذاشــته و پیش بینــی کــرده ایــران در  ســال جاری 
میــلادی نســبت بــه  ســال گذشــته ۵,۳ درصــد رشــد منفــی اقتصــادی را تجربــه خواهــد کــرد. در همیــن 
ــن اســت کــه  ــب توجــه ای ــا نکتــه جال زمــان هــم جهــان رشــد منفــی ۵.۲درصــد را خواهــد داشــت. ام
همیــن گــزارش  ســال ۲۰۲۱ را  ســال خــروج از ایــن رکــود منفــی پیش بینــی کــرده و بــرای اقتصــاد ایــران 

پیش بینی رشد ۲,۱ درصدی )مثبت( و برای اقتصاد جهانی پیش بینی رشد 4.۲ درصدی دارد.

اقتصادانان ایران در هفته ای که گذشت؛

سی
دو

د ق
حام

 نوسان:  از صدها سال پیش تاکنون کفش 
ها با اشکال مختلف و جنس متفاوت عرضه 
شده اســت .کفش های چرمی از نظر برخی 
افراد زیبا هســتند، کفش چرمی از پوست 
تمساح، مار یا شــترمرغ و... حالا در اندونزی 
از پوســت پای مرغ کفش درست می کنند. 
این ایده ی اقتصادی، پایدار و عجیب از سوی 
یک جوان اندونزیایی در سال 2017 میلادی 
انجام شده است. او پس از پژوهش های بسیار 
دریافت که پای مرغ بافتی شــبیه پوســت 

معمول حیوانات در ساخت کفش دارد، با این 
تفاوت که مرغ به وفور یافت می شود و برخلاف 

سایر حیواناک در معرض انقراض نیست.
صاحب کارخانه تولید کفــش مرغ، نورمن 
واریکا رمضانی گفت: دلایلی که باعث شــد 
پوست پای مرغ را انتخاب کنند متعدد است، 
آن ها پای مرغ ها را از رستوران ها می گیرند و به 
همین دلیل در تلاش هستند تا روی پوست 
پای مرغ طــوری کار کنند تا ارزش و ســود 
بیشتری کسب کنند، همچنین می خواهند 

مواد اولیه کفش های چرمــی عجیب را که 
تعداد آن ها در طبیعت کم است، تغییر دهند.

 رمضانی یــک تیم پنج نفــره دارد، از جمله 
پدرش کــه در این فرآیند ســخت فعالیت 
می کند. آن ها کفش هایی را که کاملاً یا جزئی 
از پوست پا های مرغ اســت تولید می کند. 
کارگــران به طور دســتی چرم را پوســت 
می کنند و ســپس آن را رنگ می کنند و آن 
را به تکه هایی تبدیــل می کنند که می توان 
در ســاخت کفش اســتفاده کرد. هر یک 

کفش در حدود چهل و پنج پــای مرغ نیاز 
دارد و در حدود سی و پنج تا 140 دلار است. 
سازندگان کفش می گویند این کفش ها مثل 
کفش های معمولی چرمی نیست بلکه بسیار 
جذاب و منحصر به فردند و با کفش های دیگر 

متفاوتند.
پیش بینی می شــود زباله هــای باقی مانده 
غذایی تا آغاز سال 2030 یک سوم افزایش 
خواهد یافــت و به بیش از یــک میلیارد تن 

خواهد رسید.

معرفی یک استارت آپ جالب؛ 

 ساخت کفش با پوست پای مرغ
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مرکز آمار اعلام کرد: قیمت نهاده های ساختمان های مسکونی شهر تهران در  سال 139۸ 
نسبت به  سال قبل از آن 3۵.1 درصد رشد داشت و بیشترین رشد مربوط به بهار است. شاخص 
قیمت نهاده های ساختمان های مسکونی شهر تهران در گروه »سیمان، بتن، شن، ماسه« با 
4۸.۶ درصد، گروه »خدمات« با 2۵.2درصد، گروه »آهن آلات، میلگرد، پروفیل درب و پنجره 
« با 2۸.۵ درصد افزایش نسبت به  سال قبل به ترتیب بیشترین تأثیر را در افزایش شاخص 
قیمت نهاده های ساختمان های مسکونی شهر تهران نسبت به  سال قبل )1397( داشته اند

در 2 ماهه نخست امسال تولید تایر رشد 1۸ درصدی داشت.بررسی آمار عملکرد 
تایرسازان حاکی از تولید 42 هزار و 4۵3 تن انواع تایر و تیوب در دو ماه نخست امسال 
و رشد 1۸  درصدی آن در مقایسه با مدت مشابه پارسال است.بر پایه آمارهای دریافتی 
از انجمن صنفی تایر ایران، میزان تولید یاد شده معادل ۶ میلیون و 3۶3 هزار و 2۵ حلقه 
تایر است که از نظر تعداد حلقه تایرهای تولیدی نیز در مقایسه با پارسال رشد 21  درصدی 

نشان می دهد.

دکتـر کامران نـدری گفـت: بانک 
مرکـزی با کاهش نرخ سـود بانکی 
و سـود بیـن بانکی به ترتیـب) ۱۵ 
درصـد و زیـر ۱۰ درصـد( نـه تنها 
باعـث فراری دادن سـپرده گذاران 
بانکی شـد، بلکه با چنین رویکرد 
زمینـه هجوم نقدینگی به سـمت 
بازارهایـی چون بازار سـرمایه، ارز، 
سـکه، طـلا، مسـکن و خـودرو را 

فراهـم کرد.
ایــن اقتصــاددان اضافه کــرد: با 
کاهش نرخ سود بانکی سپرده های 
بلند مدت بانکی اکنون به ســپرده 
های کوتاه مدت تبدیل شــده اند 
چرا که ســپرده هــای کوتاه مدت 
سرعت گردش یشــتری در اقتصاد 
دارند و این موضــوع عامل بوجود 
آمدن رشــد روز افزون نرخ تورم و 
تلاطم قیمت ها در بازار شده است.

 وی رشــد نرخ تورم، عقب ماندگی 
اقتصاد کشــور همچنیــن افزایش 
ســطح عمومــی قیمــت کالا و 
خدمات طی حدود 2 مــاه اخیر را 
ناشــی از سیاســت گذارهای غلط 
و غیــر کارشناســانه بانک مرکزی 
در تعین نرخ ســود بانکــی و بین 
بانکی عنوان کرد و افــزود: گرانی 
ارز و رســیدن قیمت دلار به حدود 
1۸ هزارتومان، رشــد حباب گونه 
شاخص ها در بازار سرمایه، افزایش 
بهای مسکن و خودرو به دلیل عدم 
نظــارت بانک مرکــزی و نهادهای 
مرتبط در کنترل قیمت ها در بازار 
اســت که متاســفانه تبعات منفی 
چنین ناکارآمــدی هایی کل بذنه 

اقتصاد کشور را درگیر کرده است.
ندری بــه کاهش نرخ ســود بانکی 
بدون کاهش نرخ ســود تسهیلات، 
اشاره کرد و افزود: سیاست کاهش 
نرخ سود بانکی از ابتدا اشتباه بود، 
این سیاســت به نفع بانــک ها و به 
زیان مــردم و اقتصاد کشــور تمام 
می شــود از طرفی این اقدام برنامه 
ریزی هدف گــذاری بانک مرکزی 
برای کاهش نرخ تورم را سخت می 

کند.
وی افزود: بانــک مرکزی نباید نرخ 
ســود بین بانکی و بانکی را پایین 
در نظر گیرد، چرا کــه  پایین نگه 
داشتن نرخ سود و بهره بین بانکی، 
بانک هــا را از نیازبه ســپرده های 
مردمــی بــی نیــاز و نقدینگی به 
جای پارک در بانک ها به ســمت 
بازارهــای مــوازی غیر رســمی 

ویرانگر به را می افتد.

و  هنرها  از  مجموعه ای  به  صنایع دستی 
صنایعی گفته می شود که محصولات آن با 
استفاده از مواد اولیه بومی و به کمک دست 
و ابزارهای دستی ساخته می شود و مهارت، 
نقش  آن  تولید  در  انسان  بینش  و  ذوق 
اساسی دارد. این هنر و صنعت که هم زمان 
هم کارکرد هنری و هم مصرفی دارد به 
دلیل ویژگی هایی اش نقش مهمی در توسعه 
اشتغال زایی  بخش  در  بخصوص  کشورها 
زنان و جوامع روستایی و آشنایی فرهنگ ها 
با یکدیگر دراد زیرا آفرینش این محصولات 
برگرفته از ذوق و فرهنگ هنرمندان آن است. 
ازاین رو می توان صنایع دستی را آینه فرهنگ، 
سنت و زیباشناسی هر کشور و ملتی دانست 
به سایر کشورها موجب  آن  که صادرات 

آشنایی فرهنگ ها با یکدیگر می شود. 
و  قومی  بالا  تنوع  دلیل  به  ایران  کشور 
جغرافیایی که دارد از تنوع بالایی در رشته ها 
و شاخه های صنایع دستی نیر برخوردار است؛ 
ازاین رو صادارات این محصولات می تواند به 
معرفی فرهنگ و خورده فرهنگ های موجود 
در این کشور به سایر ملل جهان کمک کند. 
شاید فرش مصداق خوبی برای بیان این 
اتفاق باشد. ده ها و حتی سده ها است که 
فرش ایرانی بعنوان کالایی ارزنده که برگرفته 
از ذوق، هنر، فرهنگ و شیوه زندگی مردم 
این سرزمین است به سایر کشورهای جهان 
با صادر می شود مورد استقبال مردم دیگر 

قرار می گیرد.

نقشی نو در نقوش کهن
با این وجود طی یک الی دو دهه گذشته 
فروش  و  تولید  حوزه  در  چالش هایی 
به  وجود  کشور  صنایع دستی  محصولات 
آمده است. بخشی از این چالش ها در اثر 
تغییر نگاه و سبک زندگی مخاطبان آن چه 
در ایران و چه در جهان و بخش دیگری ناشی 
از مشکلات اقتصادی است که موجب حذف 

صنایع دستی از سبد خرید خانواده ها شده 
است. از این رو بسیاری از مخاطبان دنبال 
کاربرد، طرح ها و نقش های تازه محصولات 
صنایع دستی با حفظ اصالت آن هستند. 
زیرا مانند گذشته نه فضا و مکان کافی برای 
استفاده از آن محصولات را دارند و نه سرمایه 

کافی برای خرید آن. 
نفیسه در این رابطه به پوشاک سنتی و نوع 
پوشش مردم امروز جامعه اشاره می کند و 
توضیح می دهد: درگذشته مردم هر منطقه 
از ایران پوشاک مخصوص خود را داشتند 
که برگرفته از هویت و فرهنگ آنها بود اما 
متاسفانه اکنون هویت، فرهنگ و اصالت 
ایرانی در پوشاک مردم ما دیده نمی شود. 
داشت  هم  انتظار  نمی توان  دیگر  ازسوی 
مانند گذشته مردم آن پوشاک سنتی اصیل 
و پرنقش نگار را استفاده کنند زیرا سبک 
زندگی امروز به آنها این اجازه را نمی دهد 
اما می توان از نشانه هایی از پوشاک گذشته 
را در پوشاک امروز استفاده کرد تا آن هویت 
که  زمانی  ازاین رو  شود.  حفظ  همچنان 
بعنوان تسهیلگر وارد روستاها شدم شروع به 
شناسایی برخی از این نشانه ها کردم و سعی 
کردم در بخشی از پوشاک امروزی از آن 
استفاده کنم. حتی برخی از این محصولات 
در گذشته کارکرد دیگری داشت که امروز 
به دلیل سبک زندگی کمتر مورد استفاده 
که  فرش ها دستباف  مانند  قرار می گیرد 
بافت و نقوش آن سده ها در میان  شیوه 
زنان روستایی و عشایر سینه به سینه گشته 
بود اما اکنون به دلیل تغییر شکل خانه ها و 
اقتصاد خانواده ها کمتر مورد استفاده قرار 

می گیرد.ازاین رو من سعی کردم با حفظ 
اصالت نقش و بافت فرش و سایر دستبافت ها 
از آن بعنوان زیورآلات یراق لباس و بخشی 
از پوشاک استفاده کنم. یا از هنر خاتم کاری 
درساخت دکمه لباس استفاده کنم. به بیان 
بهتر این کار نه تنها باعث حفظ، احیا و تداوم 
تولید بسیاری از شاخه های هنرهای سنتی 
و محصولات صنایع دستی ما می شود بلکه 
حالت کاربردی تری نیز به آنها می دهد. زیرا 
اگر فرش یا خاتم در گذشته بعنوان کالایی 
نفیس تنها در خانه افراد وجود داشت اکنون 
بعنوان بخشی از پوشاک افراد همواره با آنها 
همراه است و معرف فرهنگ، هنر و اصالت 

ایرانی می باشد.

فن آوری و صنایع دستی
عروجی در بخش دیگری از صحبت هایش 
به کاربرد فن آوری جدید، مهندسان و علم 
شیمی در تولید دکمه های خاتم اشاره کرد 
و توضیح داد: زمانی که تصمیم گرفتیم از 
هنر خاتم کاری بعنوان دکمه لباس استفاده 
کنیم از مهندسان شیمی کمک گرفتیم تا با 
تولید ماده ای را تولید کنند که ضمن حفظ و 
اصالت خاتم آنها را در برابر آب و رطوبت مقاوم 
سازند تا هنگام شستشو پوشاک دکمه های 

آن دچار صدمه نشوند.
نکته ای که عروجی به آن اشاره کرد یعنی 
تولید  در  روز  علم  و  فن آوری  از  استفاده 
محصولات صنایع دستی نکته بسیار مهمی 
است. شاید بسیاری گمان کنند این کار به 
وارد  آسیب  حوزه  این  محصولات  اصالت 
می کند درحالی که عدم استفاده از موجب 

می شود بسیاری از محصولات صنایع دستی 
ما فاقد کیفیت لازم باشند.

صادرکنندگان  از  یکی  زمینه  همین  در 
چرم معتقد است: آنچه در دنیا به اسم چرم 
ایتالیایی معروف و مورد استقبال قرار می گیرد 
در اصل همان چرم خامی است که از ایران 
صادر می شود و در ایتالیا توسط متخصصان 
علم شیمی مورد دباغی قرار می گیرد سپس 
بخشی از آن به داخل ایران می آید و به شکل 
سنتی و دست دوز تبدیل به پوشاک می شود.

در زمینه سفال نیز با همین مشکل روبه رو 
اینکه سبک های سفال  با وجود  هستیم. 
ایران از قدمت تاریخی برخوردار است اما 
اکنون به دلیل استفاده نکردن از علم روز 
جهت دچار افت کیفیت و ایستایی شده است. 
این درحالی است که سایر کشورهای جهان 
که قدمت چندانی هم در تولید محصولات 
سفال و سرامیک ندارند توانسته اند با استفاده 
علم شیمی و متخصصان آن محصولات با 

کیفیتی در این زمینه تولید کنند.
فراموش نکنیم استفاده از علم روز در زمینه 
تولید هنرهای سنتی به معنای گرفتن اصالت 
از آنها نیست بلکه به معنای کیفیت بخشیدن 
به آنها است. در گذشته نیز این محصولات 
همگام با فن آوری و علم روز تولید می شد، 

اتفاقی که اکنون از آن غافل هستیم.

هنرهای سنتی و روایت تاریخ
همانطور که در ابتدای گزارش نیز به آن اشاره 
شد صنایع دستی را می توان آینه فرهنگ ها 
عرصه  این  تولید محصولات  زیرا  دانست 
برگرفته از ذوق، سلیقه، فرهنگ و جغرافیایی 
هنرمندان خالق آن در آن زندگی می کند. 
گاهی بسیاری از روایت های تاریخی ما و 
شیوه زندگی گذشتگان ما در نقوش فرش، 
سفال و انواع دستبافت ها و دست دوزهای 
سنتی ما  حتی کارکرد وسایلی تولید شده 
در این عرصه قابل مشاهد و درک است. با این 
وجود گاهی نوآوری و خلاقیت و هماهنگ 
کردن این محصولات صنایع دستی با ذائقه 
مردم امروز شاید اتفاق خوشایندی باشد. 
گاهی می توان با حفظ اصالت روایت های 

اکنون جامعه را نیز وارد این عرصه کرد.
یک طراح فرش پیشتر در گفتگو با نوسان 
به فرش های دستبافت زنان افغان در ۵0 
سال گذشته اشاره می کرد که با ظرافت 
تمام تصویری از موشک و خمپاره که نماد 
با  را  بوده  افغانستان  معاصر  جنگ های 
ظرافت وارد این هنر کردند و معتقد بود ما 
نیز به چنین نوآوری ها نیازمندیم. هرچند این 

نوآوری ها باید با ظرافت و دقت همراه باشد.
در انتها باید تاکید کرد صنایع دستی عامل 
جوامع  و  زنان  اشتغال زایی  برای  مهمی 
روستایی است که می تواند باعث خودکفایی 
مهم ترین  از  یکی  سال ها  شود.  ما  جامع 
دغدغه اقتصاددان ها و فعالین اقتصادی پیدا 
کردن راهکاری برای خروج ایران از اقتصاد 
نفتی بوده است و بدون شک توسعه و توجه 
بیشتر به صنایع دستی یکی از مهم ترین این 

راهکارها است.

 نقشی نو در میراث کهن

18% رشد تولید تایررشد 35 درصدی بهای نهاده های ساختمانی
 بازار سرمایه

حفظ اصالت در عین نوآوری باعث احیای صنایع دستی می شود؛  نگاه

فرار سپرده ها 
از بانک ها

شاخص بورس حالا بییش از یک میلیون واحد قد کشیده است، ررکودهایی 
عجیب و قابل توجه برای آنها که می خواهند سرمایه هایشان را از تورم مصون 
نگه دارند یا حداقل همپای تورم حرکت کنند. بورس ایران در حالی بی مهابا 
می تازد و توجه افکار عمومی را به خود جلب کرد است که ویروس کرونا، نه 

فقط بازارهای مالی که بازارهای پولی را تحت تاثیر قرار داده است.

حالا تاخت و تاز کروناست که موقعیت های تازه را تعریف می کند. اینجا اما با رشد انتظارات 
تورمی نه فقط شاخص بازار سرمایه که دیگر بازارها نیز با تاخت و تاز قیمت ها روبرو شده اند. 
بورس اما موقعیتی استثنایی یافته است. کارشناسان معتقدند رشد بورس از یک سو تحت 
تاثیر وضعیت بازار ارز و محدودیت ها اعمال شده براین بازار جهت خرید وفروش است. از 
سوی دیگر کاهش نرخ سود بانکی تنور بازار سرمایه را داغ تر از پیش کرده است. با این حال 
کسب سود و سرمایه گذاری در بورس پیش نیازی اصلی دارد، دانش و آگاهی برای تحلیل و 

این گمشده بازار حالا کالایی گران بها تلقی می شود.
هر چند تبلیغات رســمی در این زمینه امکان پذیر نیست اما سیگنال فروشان یا آنها که 
اطلاعات و اگاهی مناسبی از وضعیت شــرکت ها دارند، این روزها بازار پررونقی را پیش 
روی خود دارند. یکی از کسانی که این روزها در شبکه های اجتماعی به این کار مشغول 
است، به خبرآنلاین گفت: از نیمه سال گذشته تا کنون مشتریان فراوانی داشته ام . وی با 
تاکید بر اینکه سیگنال فروشی کاری غیرقانونی است و حتی اگر در کانال های تلگرامی به 
صورت رسمی این کار را بکنید با مشکل روبرو می شوید گفت: مشتریان من غالبا من را به 
همدیگر معرفی می کنند چون نتیجه کار را می بینند. وی تاکید کرد به ازای معرفی یک 
شرکت که در شش ماه آتی سود بدهد و سهامش رشد کند، بین دویست تا سیصد هزار 
تومان دریافت می کند.  وی می گوید در این وضعیت رشد بسیاری از شرکت ها از چرخه 
رشد عقب مانده اند و در حقیقت من با شناسایی این شرکت ها تخصص و آگاهی خودم را 

به قیمتی ارزان می فروشم.

چه کسانی مجاز به سیگنال فروشی هستند؟
محسن خدابخش، مدیر نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق بهادار درباره اینکه چه 
کسانی مجاز به ارائه خدمات مشاوره در بورس هستند، می گوید: بر اساس قانون بازار اوراق 
بهادار،مشاوران سرمایه گذاری یا سبدگردان حتما باید از سازمان بورس و اوراق بهادار مجوز 
بگیرند و تنها کسانی می توانند به ارائه خدمات تخصصی بپردازند که مجوز لازم را اخذ کرده 
و صلاحیت علمی و مالی آنها در سازمان بورس احراز شده باشد. مدیر نظارت بر بورس های 
سازمان بورس و اوراق بهادار در خصوص فعالیت برخی کانال های تلگرامی و مشاوره های  
غیرقانونی سرمایه گذاری در فضای مجازی افزود: این کانال ها از فضایی که در بازار سرمایه 
ایجاد شده است سوءاستفاده کرده و عمدتا از راه کانال های تلگرامی فعالیت می کنند و از 
این طریق اقداماتی در خصوص معرفی برخی سهم ها انجام می دهند که پشتوانه علمی، 

تحلیلی و تخصصی در آنها مشاهده نمی شود.

 بازار پررونق کتاب های بورسی
از ســوی دیگر در یکی از کســادترین دوره هایی که بازار کتاب تجربــه می کند، فروش 
کتاب هایی مرتبط با بورس رونقی جدی دارد. متصدی یک کتابفروشی در خیابان انقلاب 
در این خصوص گفت: خریدار کتاب های بورسی بسیار بالاست، این روزها جوانان زیادی 
مراجعه می کنند و طلب کتاب هایی را می کنند که بتواند در آموزش شکل خرید و فروش 
بورس به آنها کمک کند. وی تاکید کرد: کتاب های متعددی در این زمینه وجود دارد که 
پیش تر تنها دانشجویان مشتری آن ها بودند اما امروز طیف مشتریان بسیار متنوع شده و 
این امر نشان می دهد که اقبال جوانان به بورس افزایش یافته است. وی گفت: البته در این 
ماه ها بسیاری از افراد آگهی های برگزاری کلاس های تابلو خوانی، تحلیل مقدماتی و ... را 

برای ما می آوردند تا به متقاضیان بدهیم.
 

 پول دهید عضو کانال تلگرام شوید
 برخی کانال های تلگرامی نیز این روزها موقعیتی بسیار مطلوب را یافته اند. محبوبیت آنها در 
حدی است که اعضای حاضر در این دسته از گروه های تلگرامی باید مبلغی را برای عضویت 
پرداخت کنند. این گروه ها غالبا با حضور یک یا چند تخصص اداره می شود و افراد سئوالات 
خود درباره خرید سهم و یا زمان فروش سهم ها و ... را مطرح می کنند. تبلیغات بالای این 
دسته کانال ها نشان از وضعیت ویژه متقاضیانی دارد که تشنه اطاعات هستند، اطلاعاتی 

دربار مکانیزم های خرید و فروش در بورس .
 

تازه واردها میلیونی شدند
حالا با افزایش اقبال به بازار سرمایه،موج تازه واردان موجی قابل توجه است. بررسی ها نشان 
می دهد بیش از یک میلیون و دویست هزار نفر از ابتدای سال تا کنون راهی بورس شده اند 
و این آمار خود بیانگراقبال بالایی است که بازار سرمایه حالا در حیات بیش از ۵ دهه اش 
تجربه می کند. رشد بیش از 1۸7 درصدی بورس در سال گذشته و رشد چشمگیر بورس 
در سال جاری سرمایه گذاران را اغوا می کند که راه کسب سود از خیابان حافظ می گذرد.  
داســتان بورس حالا داستانی ناتمام است،آزادسازی ســهام عدالت و قابل معامله شدن 

صندوق های مالی ETF روزهای متفاوتی را پیش رو قرار می دهد.

بازار داغ 
سیگنال فروشی

 نوســان: بانک مرکزی اعلام کرده کــه به  زودی 
حجم نقدینگی کشــور از مــرز 3000هزار میلیارد 
تومان فراتر خواهــد رفت.در اطلاعیــه ای که بانک 
مرکزی منتشــر کرده، آمده: به طور مشخص، عنوان 
می شــود که برای نمونه، روزانه 1000میلیارد تومان 
به نقدینگی افزوده می شــود، یا حجــم نقدینگی به 
زودی از 3 هزارمیلیارد تومان فراتر خواهد رفت. در بخش دیگری از این اطلاعیه 
تأکید شده:  کسانی که با تحلیل روند متغیرهای اقتصاد کلان و به ویژه کل های 
پولی آشــنایی دارند، آگاهند که قضاوت درخصوص تحولات اقتصاد کلان و 
به ویژه کل های پولی باید براساس نرخ رشــد آنها انجام شود و نه حجم آنها که 
گمراه کننده است، ضمنا در این زمینه باید به روند تراز واقعی نقدینگی به عنوان 
یک نماد جهت گیری سیاست پولی نیز توجه کرد. اگرچه بانک مرکزی یادآور 
شده: رشــدهای کنونی نقدینگی به هیچ وجه مطلوب بانک مرکزی نیست .

 نوســان: از ابتدای ســال جاری ســکه گرمی  
کمترین سود را نصیب خریداران خود کرده است. 
قیمت هر ســکه گرمی از ابتدای سال جاری تا به 
امروز تنهــا 9٫1 درصد افزایش یافتــه، در حالی 
که ســکه امامی حدود سه برابر، ســود بیشتر به 

خریداران خود داده است.
پنج نوع ســکه رایج امامی، تمام بهار آزادی، نیم ســکه بهار آزادی، ربع 
سکه بهار آزادی و ســکه گرمی که در بازار طلا مورد معامله قرار می گیرد 
دارای بازدهی های یکسانی نبوده اند. بررسی روند قیمت انواع سکه نشان 
می دهد سکه امامی بیشترین و ســکه گرمی کمترین افرایش قیمت را به 
ثبت رسانده اند. قیمت سکه امامی از ابتدای سال جاری تا 21 خرداد ماه 
با 2۵٫3۸ درصد رشد از شش میلیون تومان به 7٫۵ میلیون تومان رسیده 

است. نیم سکه و ربع سکه در رتبه های بعدی قرار گرفته اند.

 نوســان: در حالی سرپرست ســازمان تعاون 
روســتایی در اظهاراتی از افزایــش دو برابری نرخ 
زعفران در آینده خبر داد که در حال حاضر زعفرانی 
دست کشاورزان نیســت که از این افزایش قیمت 
ســودی ببرند. وی اخیراً در برنامــه ای تلویزیونی 
اظهاراتی درباره افزایش قیمت دو برابری زعفران به 
زبان آورد که این اظهارت از طرف یک مقام مسئول عجیب و دور از انتظار 
بود. غنی زاده  در این برنامه می گوید: »به زودی زعفــران در بورس کالا با 
هدف صادرات عرضه می شود.« مجری برنامه برای اینکه صحبت های این 
مقام مسئول را  کمی تعدیل کند می گوید: منظور شــما افزایش دو برابر 
نرخ خرید زعفران از کشاورزان است که در این شرایط غنی زاده می گوید: 
»خیر؛ منظــورم قیمت زعفران در بازار اســت و معتقــدم که قیمت این 

محصول باید 1۶ میلیون تومان شود تا به نفع کشاورزان باشد.«

 نوســان: آخرین گزارش مرکز آمار نشان می دهد 
تورم تولیدکننده بخش زراعت، باغــداری و دامداری 
سنتی در سال 9۸ برابر با 4۸1.9 بوده که نسبت به سال 
97 حدود 32.9درصد افزایش یافته اســت. براســاس 
گزارش مرکز آمار، نرخ تورم تولیدکننده گروه »زراعت 
و باغداری« در ســال 139۸ برابر بــا 4۵4.1 بوده که 
نسبت به ســال قبل از آن 2۶.7درصد افزایش یافته، به نحوی که گروه »غلات« 
20.۵درصد، »میوه ها و میوه های آجیلی«  19.2درصد، »سبزیجات«  ۵2.۸درصد، 
»موادخام طبقه بندی نشده« 37.۸درصد افزایش یافته است. نرخ تورم تولیدکننده 
»دامداری سنتی« در سال 139۸ هم برابر با ۵41.۵ بوده که نسبت به سال قبل 
4۵.۵درصد افزایش یافته اســت. این آمارها نشــان می دهد تولیدکننده های 
بخش های زراعتی و دامداری در سال 9۸ با دغدغه تأمین نهاده ها برای تولید روبه رو 
بوده اند که نتیجه مستقیم این چالش، افزایش گرانی در سبد خرید مردم است.

٣٠٠٠ هزار میلیارد تومان حجم نقدینگی کشور تورم بخش کشاورزی ٢٣,9 درصد رشد کردقیمت زعفران کیلویی چند شده است؟خرید کدام نوع سکه بیشترین سود را دارد؟
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استفاده از علم روز در تولید هنرهای سنتی به معنای گرفتن اصالت از آنها نیست

صفحـه انجمـن زنان 
کارآفریـن ایـران بـه 
مناسـبت روز جهانی 
صنایع دسـتی گفـت 
بـا  زنـده ای  وگـوی 
عروجـی  نفیسـه 
شـرکت  مدیرعامـل 
زیبادوخت سـپاهان انجام داد. نفیسه 
عروجـی که بیـش از یک دهه اسـت 
در حـوزه صنایع دسـتی فعـال اسـت 
در ایـن گفت وگو توضیـح داد چگونه 
توانسـته  اسـت بـا ایجـاد نـوآوری و 
حفظ اصالـت ضمن ایجـاد کارآفرینی 
برای زنان روسـتایی باعث احیا برخی 
از رشـته های صنایع دسـتی بخصوص 
دسـت بافت ها  و  پوشـاک  بخـش  در 
شـود. صحبت های او شـاید پاسـخی 
بـه دغدغـه بسـیاری از فعالیـن این 
حـوزه باشـد. مـا آن را در قالـب یک 
گـزارش تحلیلی تنظیـم کردیم که در 

ادامـه خواهیـد خواند؛
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  گزارش

 نوسان: مدیرعامل فولاد مبارکه 
اصفهان با اشاره به اینکه کنسانتره 
سنگان، حاشــیه ای امن برای این 
شرکت است، گفت: مشکل اساسی 
و مهم ما تامین مواد اولیه بوده و امید 
می رود که با راه اندازی این کارخانه 
این مشکل نیز برطرف شود و روند 
تولید در فولادمبارکه با ســرعت 

بیشتری به جلو برود.
حمیدرضا عظیمیان در خصوص راه 
اندازی کارخانه کنسانتره سنگان به 
عنوان بزرگترین کارخانه شرق کشور 
اظهار کرد: کارخانه کنسانتره سنگان 
که با سرمایه گذاری مستقیم فولاد 
مبارکه اصفهان انجام شــده، کمی 
حاشــیه امن برای تولید فــولاد به 

وجود آورده است.
 وی توضیح داد: مشــکل اساسی و 
مهم ما تامین مواد اولیه بوده و امید 
می رود که با راه اندازی این کارخانه 
این مشــکل نیز برطرف شود و روند 
تولیــد در فولادمبارکه با ســرعت 

بیشتری به جلو برود.
رییس هیــات عامل ایمیــدرو نیز 
با اشــاره به اینکه ۵ میلیــون تن به 
ظرفیت گندله و کنســانتره کشور 
اضافــه شــد، اظهــار کــرد: فولاد 
مبارکــه امروز 1۵0میلیــون یورو و 
۸00میلیاردتومــان پــروژه افتتاح 
و ۵ میلیــون تن بــه ظرفیت گندله 
و کنســانتره کشــور اضافــه کرد. 
غریب پور افزود: البته در فاز اول یک 
کارخانه 2.۵میلیون تن امروز افتتاح 
شــد و کارخانه دیگر نیز با ظرفیت 
2.۵ میلیون تن باقیمانده آن نیز طی 
40 تا ۵0 روز آینده افتتاح می شــود 
و نقش بی بدیلــی در صنعت فولاد و 
اقتصاد کشور داشته است. وی درباره 
اینکه ایمیدرو برای تامین مواد اولیه 
فولاد مبارکه اصفهان چه برنامه ای 
دارد، گفت: ایمیــدرو وظیفه تامین 
مواد اولیه صنایع بزرگ در کشــور را 
دارد. طرحی که اکنــون در مجتمع 
معــادن ســنگان اجرایی شــده در 
راستای تامین مواد اولیه شرکتهای 
بزرگ بوده است. وی همچنین ادامه 
داد: در طرح احیــای معادن کوچک 
مقیاس نیز تامین مــواد اولیه یعنی 
ســنگ آهن، شــرکت های بزرگ 
همچون فولادمبارکــه اصفهان در 

اولویت قرار دارند.
سرپرســت وزارت صمت نیز در این 
مراسم با اشاره به نقش فولاد مبارکه 
در توســعه اقتصادی منطقه سنگان 
خاطرنشــان کرد: ایمیدرو تا پایان 
سال 22 طرح دیگر را به مبلغ بیش 
از 1.2 میلیــارد دلار افتتاح میکند و 
نقش فولاد مبارکه و شرکتهای بزرگ 
نیز در این طرحها مثبت و قابل توجه 
است. مدرس خیابانی درباره مشکل 
تامین مواد اولیه شرکت فولاد مبارکه 
نیز، گفــت: امروز تامین مــواد اولیه 
برای کارخانه های فولادی مهمترین 
ماموریت وزارت صمت است و برای 
تامین ســنگ آهن فــولاد مبارکه 
اصفهان نیز از انجام هیچ کاری دریغ 

نخواهیم کرد.
به گزارش نوســان و به نقل از فولاد 
مبارکه اصفهان، پیــش از ظهر روز 
پنجشنبه فاز نخست صنایع معدنی 
فولاد ســنگان بــه دســتور رییس 
جمهور از طریق ویدئو کنفرانس در 

خراسان رضوی افتتاح شد.

حاشیه ی امن 
فولادمبارکه

industry

الکترود  با کمبود  فولاد مبارکه در مواجهه 
گرافیتی، که یکی از کالاهای استراتژیک صنعت 
فولاد به حساب می آید، توانست با تمهیداتی که 
وزارت صمت و ایمیدرو اندیشیدند و پیگیری 
های ویژۀ مدیرعامل شرکت در این خصوص، 
کمبود الکترود گرافیکی را به گونه ای مدیریت 
کند که امروز با مشکل مواجه نشویم، اما محرز 
است که در شرایط کنونی چالش کمبود اولیه 
همچنان باقی است. در دو ماه نخست سال 
جدید همکاران ما توانستند سهمیۀ موردنیاز را 
جذب کنند و عملکرد خوبی در این حوزه صورت 
گرفت، اما اگر به آمار تولید نگاه کنیم درمی یابیم 
علت عمدۀ عقب ماندگی تولید فولاد مبارکه در 
سال گذشته مربوط به کمبود مواد اولیه بوده 
و سهم اندکی از آن به علت کمبود الکترود 
گرافیتی بوده است، به طوریکه در بخش گندله 
سازی با کاهش تولید 700 هزار تنی مواجه 
بودیم و این کاهش به کمبود الکترود گرافیتی 
ارتباطی نداشت. در بخش آهن اسفنجی نیز با 
کاهش حدود 1 میلیون و 300 هزار تن تولید 
مواجه بودیم که متأثر از کمبود الکترود گرافیتی 
نبود.اگرچه در بخش تولید تختال نیز در سال 
گذشته با کاهش 900 هزار تن تولید مواجه 
بودیم، ولی سهم هر قسمت متفاوت بود. به 
عنوان مثال سهم الکترود گرافیتی در کاهش 
تولید تختال حدود 200 هزار تن بوده و به همین 
میزان محدودیت های گاز و برق در کاهش تولید 
تختال نقش داشته است. کمبود مواد اولیه نیز 
از دلایل عمدۀ کاهش تولید تختال بود. ما ناچار 
شدیم تمام ذخیرۀ تختال در سال گذشته به 
میزان ۶00 هزار تن را نیز مصرف کنیم و در حال 

حاضر این ذخیره را نداریم.

موج منفی بازار 
در صورت عدم تأمین مواد اولیه

اگر تأمین مواد اولیه با همین روندی که در 
ابتدای امسال داشت ادامه یابد، ما تا پایان 
سال جاری با مشکلی مواجه نخواهیم شد، 
ولی اگر خللی در تأمین مواد اولیه به وجود 
آید، به دلیل نبود ذخیرۀ تختال، طبیعی 
است که کاهش تولید تختال، کاهش تولید 
ورق را به همراه داشته باشد و اثر این اتفاق 
مهم را به صورت مستقیم در بازار و قیمت ها 
شاهد خواهیم بود. واضح است که با تدابیری 
که اندیشیده شد، شرکت فولاد مبارکه در سال 
گذشته توانست با برنامه ریزی های منسجم، از 
موجهای منفی کاهش تولید در بازار جلوگیری 
کند و عملا بازار با محدودیت های کمبود ورق 
مواجه نشود، ولی تأکید ما بر این است که اگر 
مواد اولیه به موقع و به میزان کافی تأمین 
نشود، احتمال اینکه آثار آن به صورت مستقیم 
در بازار و کمبود عرضه و قیمت مشاهده شود 

وجود دارد.

برنامه های نواحی تولیدی 
تا تمام ظرفیت در مدار قرار گیرد

 در ابتدای سال جاری به دلیل احتمال کمبود 
مواد اولیه، برنامۀ تولید گندله سازی ۵ درصد 
کمتر از پیشبینی قبلی برنامه ریزی شد. البته 
در حال حاضر با تحویل های صورت گرفته 
در دو ماه اخیر بنا داریم مطابق برنامه قبلی 
حرکت کنیم، اما این نگرانی همچنان وجود 

دارد که اگر مواد اولیه به موقع تأمین نشود، 
مجدد باید تولید کاهش داده شود و همین 
نوسان در میزان تولید، بر تجهیزات و ماشین 
آلات تأثیر منفی خواهد گذاشت. دلیل اصلی 
کاهش تولید کلاف در ناحیۀ نورد سرد، کاهش 
تعداد نیروی انسانی حاضر در ناحیه به دلیل 
شیوع بیماری کرونا در ابتدای امسال بود، از 
طرف دیگر نیز اگر حجم تولید کاهش نمی 
یافت، فروش محصول ممکن نبود؛ از همین 
رو در برنامه های تولید کلاف در نورد سرد 
عقب هستیم .هدف گذاری فولاد مبارکه در 
همۀ بخش ها در سال جاری، رسیدن به تمام 
ظرفیت های تولید است. به عنوان مثال در 
ناحیۀ نورد گرم میزان فعلی تولید تثبیت 
می شود و یا در تولید آهن اسفنجی، همان 
گونه که در دو ماه نخست قدم های خوبی 
برداشتیم، اگر با کمبود مواد اولیه و محدودیت 
رسیدن  نشویم،  مواجه  انرژی  منابع  های 
به تولید ۸ میلیون تن امکان پذیر است. در 
بخش تولید تختال نیز برای اولین بار تولید 7.2 
میلیون تن را هدفگذاری کرده ایم. دستیابی 
به تولید 7.2 میلیون تن یک افتخار بزرگ 
برای فولاد مبارکه به حساب می آید، اگرچه 
عملکرد شرکت هم تا این لحظه همین را نشان 
می دهد، اما محدودیت هایی که ممکن است 
اعمال شود ما را کمی نگران می کند. تأمین 
مواد اولیه و انرژی و محدودیت های اعمال 
شده در فصول گرم و سرد سال، تولید ما را با 
نوسان همراه می کند؛ یعنی اگر برنامۀ تولید 
ماهانه ۶20 هزار تن محصول باشد، با وجود 
کمبود انرژی برق این میزان به ۵۵0 هزار 

تن کاهش می یابد. در فولاد سبا نیز با همین 
توان می توانیم از ظرفیت تولید 1 میلیون و 
۶00 هزار تن محصول رد شویم و این رقم قابل 
دستیابی است. تمام برنامه ریزی و هماهنگی 
ها انجام شده تا بتوانیم بالاترین تولید را ثبت 
کنیم و امیدواریم با حداقل محدودیت ها، به 

اهدافمان نزدیک شویم.

یارانۀ فولاد مبارکه به 
سایر تولیدکنندگان دیده نمی شود

در ادامۀ موضوع محدودیتهای منابع انرژی، 
بارها مطرح شده که فولاد مبارکه در حوزۀ 
انرژی از یارانه و سوبسیدهای خاصی استفاده 
می کند و حتی گفته شده که این امتیاز فقط 
برای این بنگاه صنعتی در نظر گرفته می شود؛ 
اما آنچه واضح است اینکه فولاد مبارکه برق را 
از بورس انرژی و از بخش خصوصی خریداری 
میکند و هیچگونه یارانه و سوبسیدی برای 
داده  مبارکه  فولاد  به  دولت  از سوی  برق 
نمیشود، ضمن اینکه بخشی از برق مصرفی به 
میزان 100 تا 200 مگاوات در داخل شرکت 

فولاد مبارکه تولید میشود.
در زمینۀ تأمین و مصرف آب نیز بخش عمدۀ 
آب با بازچرخانی تأمین میشود و این امر قریب 
به 1۵ هزار تومان به ازای هر مترمکعب برای 
فولاد مبارکه هزینه دربردارد. واقعیت این 
است که قیمت محصولات فولاد مبارکه در 
بورس معین و برای آن سقف تعیین میشود و 
این اقدام دستوری توسط دولت انجام میگیرد، 
درحالیکه اگر به فولاد مبارکه اجازه داده شود 
که محصولاتش را در بازار عرضه کند، این 
شرکت شرایط متفاوتی خواهد داشت. حتی 
اگر قیمتگذاری که برای برخی از صنایع مانند 
فولاد مبارکه اعمال میشود برای همۀ صنایع 

صورت میگرفت، وضعیت همگی یکسان بود.
در مورد بهای مصرف انرژی، شرکت فولاد 
مبارکه اکنون همان نرخی را پرداخت میکند 
که همۀ صنایع پرداخت میکنند و در حوزۀ 
با دیگر  انرژی موردنیاز هم تفاوتی  تأمین 
صنایع ندارد، ضمن اینکه سهم انرژی برای 
از  تمام شده کمتر  قیمت  در  این شرکت 
10 درصد است.اگر قیمت گذاری محصول 
فولاد مبارکه دستوری نباشد، فولاد مبارکه 
به مراتب وضعیت بهتری پیدا خواهد کرد. در 
شرایط کنونی ما مواد اولیه و انرژی را به صورت 
آزاد خریداری می کنیم، در بحث دستمزدها 
و حمل ونقل نیز هیچ گونه یارانه ای به فولاد 
مبارکه تعلق نمی گیرد، در مقابل تغییر قیمت 
محصولات فولاد مبارکه به شدت محدود شده 
و اجازۀ فروش مطابق نیاز بازار و نرخ بازار به 
فولاد مبارکه داده نمیشود.فروش محدود فولاد 
مبارکه به صورت اعتباری و پرداخت دوماهه 
رقم بزرگی است که مانند یارانه ای از سوی 
فولاد مبارکه به تولیدکنندگان و مشتریها 
ارائه میشود. اگر فولاد مبارکه این تسهیلات را 
ارائه ندهد، قیمت کالا تحت تأثیر مستقیم قرار 
میگیرد. در حقیقت فولاد مبارکه نه تنها یارانه 
ای دریافت نمیکند، بلکه به بازار و مشتریان 

خود یارانۀ غیرمستقیم  نیز ارائه می کند.

ســال گذشـــته بیشتــــر فولادســــازان کشــور با  دو  دغدغۀ مهم، یعنی کمبــود الکتــرود گرافیتی و 
گفت و گو

گروه صنعت
تأمیــن مــواد اولیــۀ معدنــی شــامل ســنگ آهــن و گندلــه مواجــه بودنــد. در ابتــدای ســال ۹۸ موضوع 
تأمیــن الکترودهــای گرافیتــی دغدغــۀ اصلــی فولادســازان بــود و موجــودی ایــن کالا نیــز بــه قــدری کــم شــد کــه 
بســیاری از فولادســازان کشــور مجبــور بــه کاهــش تولیــد خــود شــدند و نمــود ایــن کاهــش تولید در ســه ماهــۀ اول 
ســال ۹۸ بیشــتر دیــده مــی شــود. فــولاد مبارکــۀ اصفهــان نیــز بــه عنــوان بزرگتریــن تولیدکنندۀ فــولاد کشــور از 
ایــن دغدغــه مســتثنا نبــود و هــم در تأمیــن مــواد اولیــه و هــم در تأمیــن الکتــرود گرافیتــی بــا محدودیــت هــای 
مشــابه روبــه رو شــد. مختــار بخشــیان، معــاون بهــره بــرداری ایــن شــرکت در عیــن حــال معتقد اســت، اگــر قیمت 
گــذاری محصــول فــولاد مبارکــه دســتوری نباشــد، فــولاد مبارکــه بــه مراتــب وضعیــت بهتــری پیــدا خواهد کــرد. با 

ما در ادامۀ این گفت وگو همراه باشید.

عبور  از  تنگنای کمبودها

مدیرعامل شرکت فولاد سفیددشت در مجمع عمومی عادی سالانۀ این شرکت گفت: 
در سال 9۸، مقدار 72۵ هزار تن آهن اسفنجی تولید شد که نسبت به سال 97، رشد 
31 درصدی داشت. همچنین درآمد حاصل از فروش این مقدار آهن اسفنجی رشد 
۸3 درصدی را نشان میدهد. محمود ارباب زاده، تأمین بیش از یک میلیون تن گندله، 
بومی سازی 110 قلم ماشینآلات، افزایش سرمایۀ 42۵ برابری سرمایه، پیشرفت پروژۀ 
تصفیه خانه فاضلاب و انتقال پساب را از اهم دستاوردهای شرکت در سال 9۸ برشمرد.

سردار مجتبی فدا گفت: امیدواریم با توجه به شرایط اقتصادی کشور و ظرفیت های 
خوبی که در حوزۀ نیروی انسانی و تجهیزات در فولاد مبارکه وجود دارد، این شرکت 
بتواند همچنان با قوت به تولید روزافزون و رفع نیازهای صنایع دیگر کشور اهتمام ورزد. 
فرمانده سپاه صاحب الزمان)عج( استان اصفهان افزود: تولید در این شرایط و با توجه به 
تعطیلی بسیاری از صنایع، با مدیریتی مثال زدنی استمرار یافته است. خوشبختانه 
در فولاد مبارکه شعار جهش تولید از همین ابتدای سال به خوبی در حال تحقق است.

تحقق شعار جهش تولید در فولاد مبارکه رشد 31 درصدی تولید در فولاد سفیددشت

یارانۀ غیر مستقیم فولاد مبارکه به سایر تولیدکنندگان کشور دیده نمی شود!

معاون بهره برداری شرکت فولاد مبارکه مطرح کرد:

فصل مجامع در شرکت های فولادمبارکه کلید خورد؛

 نوسان: مجامع عمومی عادی سالانۀ شرکت های صنایع معدنی فولاد 
سنگان، فولاد زاگرس اندیمشک،  شرکت فنی مهندسی فولاد مبارکه و 

توکافولاد هفتۀ گذشته با حضور سهامداران این شرکت ها برگزار شد. 
به گزارش نوسان و نقل از خبرنگار فولاد، مجمع عمومی عادی سالانۀ صاحبان 
سهام شرکت صنایع معدنی فولاد سنگان)منتهی به سال مالی 9۸/12/29( در 19 
خرداد 1399 با حضور سهامداران این شرکت برگزار   شد. در این مجمع، پس 
از رسمیت یافتن جلسه، در ابتدا علی امرائی مدیرعامل فولاد سنگان ضمن ارائۀ 
گزارشی از عملکرد تولید و درآمد این شرکت گفت: در سال 9۸ مدیریت هزینه و 
افزایش میزان فروش در فولاد سنگان رشد 37 درصدی سود به ارزش ۵۵0 میلیارد 

تومان در سال را به ارمغان آورد.  
راه اندازی کارخانۀ کنسانتره سازی

مهمترین دغدغۀ فولاد مبارکه 
وی با اشاره به چالش های جدی در مسیر ساخت و راهاندازی کنسانتره سازی این 
شرکت گفت: را ه اندازی کارخانۀ کنسانتره سازی مهمترین هدف و دغدغۀ مدیریت 
فولاد مبارکه بود. مدیرعامل فولاد سنگان با بیان این نکته که در آغاز سال 139۸ 
پیشرفت پروژۀ کنسانتره سازی 7۸ درصد بوده و هم اکنون آمادۀ بهره برداری و 
افتتاح است، گفت: تأمین به موقع تجهیزات و قطعات کلیدی در راه اندازی کارخانه، 
با توجه به مشکلات جاری کشور، از اولویت های فولاد سنگان بود که به لطف خدا 
و حمایت های ویژۀ مدیرعامل فولاد مبارکه، تجهیزاتی چون درایوها، نوار نقاله ها 

و... به موقع وارد مجموعۀ فولاد سنگان شد.
امرائی تصریح کرد: با توجه به برنامه ریزی مدون و عملیاتی کردن نقشه های 
استراتژیک تولید شرکت، در سال جاری فروش از 1900 میلیارد تومان )سال 97( 
به 2400 میلیارد تومان رسیده و میزان تولید گندله در سال 9۸ به میزان 2.۵ 
میلیون تن و مجموعا 7 میلیون تن از زمان راه اندازی کارخانه بوده که منجر به 

تحقق 107 درصدی برنامۀ تولید گندله در سال 139۸ شده است. 
مجمع عمومی 

شرکت مهندسی فولاد مبارکه
مجمع عمومی عادی صاحبان سهام شرکت مهندسی فولاد مبارکه با حضور اعضای 
هیئت مدیره، حساب رس و بازرس قانونی این شرکت، نمایندۀ سهامداران و معاون 

سرمایه گذاری و امور شرکت های فولاد مبارکه برگزار شد.
مدیرعامل شرکت مهندسی فولاد مبارکه، در سخنانی گزارش فعالیت هیئت مدیره 
را به مجمع ارائه نمود. تولائیان در ادامه با اشاره به هدف تأسیس شرکت فنی و 
مهندسی افزود: تشکیل یک سازوکار مهندسی با ماهیت شرکت مشاور مادر با 
نقش راه بری در تولید، ثبت و انتقال دانش و تکنولوژی، طراحی، ساخت، نصب و 
راه اندازی خطوط تولید برای صنایع معدنی کشور، به ویژه صنعت فولاد، همواره 
مدنظر بوده و تجربۀ دو دهه بهره برداری و توسعه های زیر سقف مجتمع ضرورت 
یادشده را بیشتر ساخته است.مهدی تولائیان، افزود: ین امیدواری وجود دارد که در 
سال »جهش تولید«، شرکت مهندسی فولاد مبارکه بهعنوان حلقۀ اتصال بسیاری 
از شرکت های ایرانی، پتانسیل آنان را با تجارب سه دهه فعالیت گروه فولاد مبارکه 
در هم آمیزد و بستۀ بومی دانش ساخت کارخانه های فولادسازی را تکمیل و 
جهت استفاده در اختیار کشور قرار دهد و چه بسا روزی صادرکنندۀ دانش فنی 
طراحی و ساخت و بهره برداری واحدهای فولادسازی به سایر کشورها باشد. در 
پایان هیئت مدیره از حمایت همه جانبۀ مدیریت ارشد شرکت فولاد مبارکه که 
منجر به تحولات چشمگیر در کمیت و کیفیت فعالیت های شرکت مهندسی شده 

تقدیر و تشکر ویژه کرد.
مجمع عمومی  

سرمایه گذاری توکا فولاد
در جلسۀ مجمع عمومی فوق العاده شرکت سرمایه گذاری توکافولاد که روز 
از ۶0 درصد سهامداران در محل سالن  با حضور بیش  پنجشنبه 22 خرداد 
اجتماعات حمل ونقل توکا برگزار شد، پس از انتخاب هیئت رئیسه، افزایش سرمایۀ 

این شرکت از 2۶0 به 4۶0 میلیارد تومان طی دو مرحله تصویب شد.
مرتضی شبانی مدیر امور مجامع با اعلام این خبر افزود: در مجمع فوقالعادۀ شرکت 
توکافولاد به ریاست غلامرضا طاهری، نمایندۀ فولاد مبارکه، افزایش سرمایه به 
میزان 77 درصد طی دو مرحله تصویب شد. مرحلۀ اول از 2۶0 به 403 میلیارد 
تومان به میزان ۵۵ درصد که 17 درصد آن از محل سود انباشته و 3۸ درصد دیگر 
از محل مطالبات حال شده و آوردۀ نقدی سهامداران است. در مرحلۀ دوم که در 
اختیار هیئت مدیره قرار گرفت قرار شد سرمایه از 403 به 4۶0 میلیارد تومان به 
میزان 14 درصد افزایش یابد. مجمع فوق العاده پس از استماع گزارش مدیرعامل و 

بازرس قانونی این افزایش سرمایه را تصویب کرد.
این گزارش حاکی است در مجمع عمومی سالانۀ این شرکت نیز پس از تشکیل 
هیئت رئیسه، عبدالرضا جمالی، مدیرعامل شرکت، گزارش فعالیت هیئت مدیره را 
به سهامداران ارائه داد و طی گزارشی اهم دستاوردهای شرکت در سال 9۸ را بیان 
کرد. وی در این گزارش عنوان کرد: شرکت سرمایه گذاری توکافولاد که حدود 40 
درصد سهام آن به فولاد مبارکه تعلق دارد، عملکرد درخشانی در سال 9۸ از خود 
به جای گذاشت؛ به گونه ای که درآمد شرکت که عمدتا از محل سرمایه گذاریهای 
آن در شرکتهای گروه است، از رشد 230 درصد و سود هر سهم با رشد 24۸ 
درصد از 201 ریال در سال 97 به ۶99 ریال در سال 9۸ افزایش یافت. وی تصریح 
کرد: عمدۀ درآمد این شرکت از محل شرکت های تولیدی خصوصا شرکت تاراز 
چهارمحال و توکاریل است. در این مجمع از مبلغ ۶99 ریال سود به ازای هر سهم 

مبلغ 3۸0 ریال بین سهامداران تقسیم شد.
مجمع عمومی 

فولاد زاگرس اندیمشک
مرتضی شبانی، مدیر امور مجامع و ارزیابی شرکتها گفت:  شرکت فولاد اندیمشک که 
2۵ درصد سهام آن به فولاد مبارکه تعلق دارد، در خردادماه سال 9۸ با هدف تولید 
400 هزار تن بیلت به روش قوس الکتریکی در شهرستان اندیمشک تأسیس شد.در 
این مجمع، آقایی، مدیرعامل شرکت، گزارش فعالیت هیئت مدیره را به مجمع ارائه 
کرد و افزود؛ طی مدت کوتاه فعالیت این شرکت، اقدامات مهمی برای اخذ مجوزات 
مختلف از سازمانهای دولتی، تملک زمین و تسطیح و آماده سازی آن، دیوارکشی 
و برگزاری مناقصه جهت انتخاب پیمانکار طرح در سال 9۸ صورت گرفته است.

تحقق اهداف
در سال جهش تولید

 نوســان:  نمایندۀ مردم شریف اصفهان 
در مجلس شورای اســلامی پس از بازدید 
از خطــوط تولید فــولاد مبارکــه اظهار 
داشت: بسیار خوشــحالم که امروز یکی از 
دستاوردهای عظیم کشــور پس از انقلاب 

اسلامی را از نزدیک مشاهده کردم.
امیرحسین بانکی پور ضمن ابراز خرسندی 
از  تحقق  شــعار »رونق تولید« در سال 9۸ 
در فولاد مبارکه گفت: عملکرد درخشــان 

مدیریت و کارکنان این شــرکت از ابتدای 
سال تاکنون نشان می دهد شعار و راهبرد 
»جهش تولید« نیز با برنامــه ریزی های 
خوبی که صورت گرفته، به یاری خداوند و 

همت کارکنان محقق خواهد شد.
وی در پاسخ به این ســؤال که نمایندگان 
محترم مجلس برای حمایــت از تولید چه 
تمهیداتی اندیشیده اند، گفت: در خصوص 
تصویب قوانین راه گشا برای تولیدکنندگانی 

مانند فولاد مبارکــه، معتقدیم نمایندگان 
باید به صورت هماهنگ از تولیدکنندگان 
پشتیبانی کنند و این امر را رسالت خود می 
دانیم. درعین حــال از صنعت انتظار داریم 
موانع موجود را مطرح کند و مطمئن باشد 
نمایندگان برای رفع موانع قانونی و مسائلی 
ازجمله تأمین مواد اولیه پیگیری های لازم را 
انجام خواهند داد  و  محکم پشت سر ایشان 

ایستاده اند.

امیرحسین بانکی پور پس از بازدید از خطوط تولید فولاد مبارکه اظهار کرد:

رفع موانع تولید با حمایت نمایندگان مجلس
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فنی مهندسی ناموران متین سهامی خاص به شماره 
ثبت 334۸9 و شناسه ملی 102۶0۵40020 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده مورخ 20/12/139۸ ماده 33 اساسنامه بدین شرح اصلاح 
گردید : هریک از اعضاء هیئت مدیره باید لااقل یک ســهم از سهام خود را به 
عنوان وثیقه حسن انجام خدمت در صندوق شرکت تودیع و مادامیکه مدیری 
مفاصا حساب دوره تصدی خود را از شــرکت دریافت نداشته ، سهام مذکور 

مسترد نخواهد شد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )۸74334(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت آشیان گل نرجس شــرکت با مسئولیت محدود به 
شماره ثبت 2۶۶۸2 و شناسه ملی 102۶047420۶ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی فــوق العاده مــورخ 03/12/139۸ تصمیمــات ذیل اتخاذ 
شد : مرکز اصلی شرکت در واحد ثبتی اصفهان به نشــانی استان اصفهان ، 
شهرستان اصفهان ، بخش مرکزی ، شهر اصفهان، محله آزادی ، خیابان آزادی 
، خیابان استقلال میانی ، پلاک -22 ، ســاختمان 1دستگاه ، طبقه همکف 
کدپستی ۸1۶۸۸3۵۶11 تغییر یافت و ماده مربوطه اساسنامه به شرح فوق 
اصلاح گردید اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها 

و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸74137(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مجتمع آموزشی عروج نایین شرکت با مســئولیت محدود به شماره ثبت 
۵94 و شناسه ملی 10۸۶117377۵ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 
30/01/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : خانم مهناز متولیان به شــماره ملی 1249942۵00 
بموجب سند صلح به شــماره 71017۵۸1 مورخ 30/1/1399 صادره از دفتراسناد رسمی 334 
حوزه ثبتی نایین کلیه سهم الشــرکه خود را به خانم مروه مومنیان نایینی فرزند ابوالفضل به کد 
ملی 12494۵2۸13 منتقل و از شرکت خارج شد . شــرکاء میزان سهم الشرکه جدید خانم مروه 
مومنیان نایینی دارای مبلغ 900000 ریال سهم الشرکه . خانم فاطمه متولیان به مبلغ 100000 
ریال سهم الشرکه . اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری نایین )۸733۶3(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات فرهنگی هنــری ایرانیان موفق هم اندیش جوان زنده رود موسســه غیر تجاری به 
شماره ثبت 4444 و شناســه ملی 1400۵227۵۸1 به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ 01/02/1399 07/02/1399 و نامه شــماره 1137/99/13 مــورخ 1۶/02/1399 
اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی اســتان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شــد : مائده حیدری کد ملی 
12712۵۸04۸ با پرداخت 4900000ریال به صندوق مؤسســه در زمره شرکاء درآمدند. رمایه 
مؤسسه از مبلغ 10000000 ریال به 14900000 ریال افزایش یافت و ماده 7 اساسنامه مؤسسه 
به شــرح مذکور اصلاح گردید اسامی شــرکاء و میزان سهم الشرکه آنان به شــرح ذیل می باشد: 
محمدمهدی حیدری به کدملی 1292۶0۶339 دارای مبلغ ۵100000 ریال ســهم الشــرکه و 
مریم یزدیان پور به کدملی 12۸۵941۸02 دارای مبلغ 4900000 ریال ســهم الشــرکه و مائده 

حیدری کد ملی 12712۵۸04۸ دارای مبلغ 4900000 ریال سهم الشرکه میباشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 

)۸733۵4(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مجتمع آموزشی عروج نایین شرکت با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۵94 و شناســه ملی 10۸۶117377۵ به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 31/01/1399 تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد : ماده 14 اساسنامه شرکت بدین شــرح اصلاح گردید: 
هیئت مدیره شرکت مرکب از 2 الی3 نفر خواهد بود که در مجمع عمومی 
عادی یا عادی به طور فوق العاده از بین شــرکا و یــا از خراج انتخاب می 

شوند. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری نایین )۸733۶2(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تولید روستایی سنبله کمشــچه شرکت تعاونی به شــماره ثبت 14۶14 
و شناســه ملی 102۶03۵۶0۶۵ به اســتناد صورتجلســه مجمــع عمومی عادی ســالیانه مورخ 
23/0۸/1397 و نامه شــماره 104۸/740/342/3/20۵ مورخ 20/10/1397 اداره تعاون روستایی 

شهرستان برخوار تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
عملیات و ترازنامه و صورت حساب سود و زیان شرکت در دوره مالی سال 139۶ مورد تأیید و تصویب 
مجمع قرارگرفت.( علی ترکــی حبیب آبادی کد ملــی ۶۶097۵91۶2 وعابدین محمدی کد ملی 

۶۶09940۸7۵ به سمت بازرسان شرکت برای مدت یک سال انتخاب گردیدند. 
اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان 

)۸74139(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تجهیزات پزشکی جم امرداد با مسئولیت محدود به شماره ثبت 3۵933 و شناسه ملی 10۸4007۶320 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 10/02/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
موارد ذیل به موضوع شرکت اضافه شد و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید: ثبت موضوع زیر به منزله اخذ و صدور پروانه فعالیت نمی باشد:تهیه، تولید، توزیع، خرید و فروش، پخش، صادرات و واردات، بسته بندی انواع باند و 
گاز، گاز استریل، انواع ماسک، پنبه، باند زیرگچ، باندگچی، سرنگ، انواع باند و گاز یک بار مصرف بیمارستانی و پزشکی و کلیه ملزومات پزشکی و محصولات پزشکی پلیمری، پد الکلی و انواع البسه بیمارستانی یک بار مصرف، دارو 
و ملزومات دارویی، مکمل های دارویی، آرایشی و بهداشتی و پارچه و سفیدگری، تولید تجهیزات پزشکی، یک بار مصرف داروخانه ای، بیمارستانی و دندانپزشکی، تولید انواع پارچه، انواع محصولات دارویی، آرایشی، بهداشتی، 
ارتوپدی، دندانپزشکی و دامپزشکی، و خدمات مهندسی و مشاوره در زمینه تهیه تامین و تولید مواد شیمیایی و روغنی و خوراک دام انسان دام و طیور، طراحی و ساخت و تولید ماشین آلات مرتبط، خدمات پس از فروش کلیه 
تجهیزات پزشکی، بیمارستانی و آزمایشگاهی و محصولات آرایشی و بهداشتی، کلیه تجهیزات امدادی، بیمارستانی، درمانی، توانبخشی، سرمایه ای، مصرفی، دارویی، شرکت در مزایدات و مناقصات خدمات بهداشتی درمانی 
خصوصی و دولتی از جمله: دندانپزشکی و دارویی و رادیولوژی سونوگرافی، مرکز تصویر برداری پزشکی، آزمایشگاه تشخیص طبی و پاتولوژی، قلب و عروق، چشم پزشکی، اجاره درمانگاههای پزشکی خصوصی و دولتی، ایجاد 
استارت آپ در زمینه های پزشکی و خدماتی و بازرگانی با قابلیت دانش بنیان، ارائه کلیه خدمات پرسنلی مراکز بهداشتی و درمانی، چشم پزشکی، ارتوپدی، پیراپزشکی، روانپزشکی، مشاوره و طراحی و تجهیز کلینیک های جراحی، 
درمانگاهها، و بیمارستانها، تامین نیازهای تجهیزات پزشکی و داروئی سازمانها، ارگانها و صنایع مختلف، شرکت در نمایشگاهها، سمینارها و همایش های داخلی و خارجی، شرکت در کلیه نمایشگاهها، سمینارها و همایشهای داخلی 
و خارجی پیمانکاری، گشایش حسابهای بانکی ریالی و ارزی، اخذ وام و تسهیلات ریالی و ارزی از بانک ها و موسسات خصوصی و دولتی صرفا جهت تحقق اهداف شرکت، انعقاد قرارداد با اشخاص حقوقی و حقیقی و کلیه مراکز 
درمانی و بیمارستانی، کلینیک ها و کلیه مراکز درمانی، تولید و توزیع، واردات و صادرات وسایل و تجهیزات پزشکی و دندان پزشکی، ارائه خدمات پس از فروش در حوزه وسایل و تجهیزات پزشکی و دندان پزشکی، تاسیس و یا اجاره 
آموزشگاهها و درمانگاههای مهندسی پزشکی و دندان پزشکی، خرید، فروش، تولید، توزیع، صادرات و واردات کلیه کالاهای مجاز بازرگانی، عقد قرارداد با اشخاص حقیقی و حقوقی، تحصیل وام و اعتبارات بانکهای داخلی و خارجی 
صرفادر جهت اهداف شرکت، اخذ و اعطای نمایندگی و شعبه در داخل و خارج از کشور، ترخیص کالا از گمرکات کشور، شــرکت در مناقصات و مزایدات دولتی و خصوصی، تامین نیروی انسانی موقت)متخصص و 

غیرمتخصص(. پس از اخذ مجوز های لازم. اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۸733۶1(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مجتمع آموزشی عروج نایین شرکت با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۵94 و شناســه ملی 10۸۶117377۵ به استناد 
صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 02/02/1399 تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 
محل شرکت به شهرستان نائین ، بخش مرکزی ، شهر نائین، محله شهدا 
، پارک ، کوچــه )چنگیزی( ، کوچه )افضلی( ، پــلاک 17 ، طبقه همکف 
کدپســتی ۸391۶۶7۸۵3 انتقال یافت و ماده اساســنامه به شرح فوق 

اصلاح گردید .
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و 

موسسات غیرتجاری نایین )۸733۶4(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات خیریه حضرت امام موســی بن جعفر محمدآباد جرقویه موسسه غیر تجاری به 
شماره ثبت 101۵ و شناسه ملی 102۶01۶1۵40 به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق 
العاده مورخ 0۵/10/139۸ و نامه شــماره 21۸4/1301/1414 مــورخ 17/11/139۸ پلیس 

اطلاعات و امنیت عمومی فرماندهی انتظامی استان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 ماده 1۸ اساسنامه بدین شــرح اصلاح گردید ، تعداد اعضای هیئت مدیره از 11 نفر عضو اصلی 

به 7 نفر و اعضای علی البدل به 2 نفر تقلیل یافت.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسســات غیرتجاری 
اصفهان )۸733۶۵(

 گزارش

 نوسان: معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آبفای استان اصفهان 
گفت: از ۲۵ خرداد ماه به بعد حدود ۳۵ تا4۰ درصد مصرف آب استان 

اصفهان نسبت به فروردین ماه افزایش می یابد.

ناصر اکبری با اشــاره به افزایش دمای هوا و میزان مصرف آب در استان 
اصفهان، اظهار کرد: طی 10 روز گذشــته در ساعت 14 بعدازظهر دمای 
اصفهان به حدود 3۵ تا 3۶ درجه رسیده است که در این شرایط مصرف 
آب استان نســبت به مدت مشــابه ســال قبل حدود 1۶ تا 1۸ درصد 
افزایش یافته است. وی  به عوامل موثر در افزایش مصرف آب در اصفهان 
پرداخت و تاکید کرد: افزایش مصرف آب در اســتان، ناشــی از شــیوع 
ویروس کرونا و رعایت موارد بهداشتی از سوی مردم، افزایش دمای هوا و 

استفاده از کولرهای آبی است.
معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آبفا استان اصفهان با بیان اینکه 
برابر پیش بینی هواشناســی دمای هوای اصفهان از اواســط خردادماه 
حدود چند درجه خنک تر می شــود، افزود: البته از 2۵ خرداد ماه دمای 
هوای استان حدود 3 درجه نسبت به سال گذشته افزایش خواهد یافت. 
وی با اشاره به بسته شــدن رودخانه زاینده رود، گفت:  در دهه گذشته  
حدود 3 تا ۵ درصد آب شرب اصفهان ازطریق  چاه های فلمن تامین می 
شد، در حالی که در ســالهای اخیر با بسته شدن رودخانه، میزان آبدهی 
این چاه ها  به حدود صفر رسید، که این امر شــرکت آبفا را برای تامین 

پایدار آب شرب مشترکین با چالش مواجه می کند.
اکبری با بیان اینکه با افزایش هر درجه دمای هــوا حدود 2 تا 3 درصد 
مصرف آب در اســتان افزایش می یابد، پیش بینی کــرد: از 2۵ خرداد 
ماه به بعد حدود 3۵ تا40 درصد مصرف آب اســتان اصفهان نســبت به 
فروردین ماه افزایش می یابد که این به دلیل اســتفاده از کولر و رعایت 

پروتکل های بهداشتی به دلیل شیوع ویروس  کرونا است. 
وی با تاکید بــر ضرورت مدیریت مصرف از ســوی مردم و اســتفاده از 
تجهیزات کاهنده مصــرف آب، تصریــح کرد: در صــورت کاهش 20 
درصدی مصرف آب، می توانیم از پیک تابســتان امســال  عبور کنیم و 
مردم می توانند با اســتفاده از تجهیزات کاهنــده، آب را بهینه مصرف 

کنند.

تامین آب در پیک مصرف
چالش پیش روی آبفا

معاون بهره برداری شرکت آبفا اصفهان مطرح کرد:

با  منصور یزدی زاده، مدیرعامل شرکت 
اشاره به اینکه آلایندگی ذات همه صنایع 
است و نکته مهم کنترل این موضوع بوده، 
گفت : حدود 14 هزار نفر پرسنل در این 
شرکت مشغول به کار هستند و سلامتی 
آنها و طبیعتاً مردم منطقه اولویت اصلی 

شرکت است. 
وی افزود: در شرایطی که کارخانه ذوب 
آهن به دلیل نداشتن مواد اولیه به ویژه 
سنگ آهن با ۶0 درصد از ظرفیت تولید 
دارد اما هیچگاه اعتبار پروژه های زیست 
محیطی را کاهش نداده است و پروژه های 

جدیدی نیز تعریف نموده است.
عمده  کرد:  تصریح  شرکت  مدیرعامل 
باتری  به  مربوط  آهن  ذوب  آلایندگی 
شماره 3 کارخانه است که در این خصوص 
جایگزین  و  باتری  های  درب  تعویض 
در  فلکسیبل  های  درب  با  آنها  نمودن 
دستور کار قرار گرفت. امروز با افتخار اعلام 
می کنم طراحی نقشه های این درب ها که 
از پیچیدگی بسیاری نیز برخوردار است به 
دست توانمند کارکنان سختکوش ذوب 
آهن اصفهان انجام شد و در ادامه ریخته 
گری، ماشین کاری، ساخت، نصب، بهره 
برداری و ... نیز در کارگاه های ذوب آهن به 

صورت شبانه روزی آماده گردید.
درب   74  : داد  ادامه  مسئول  مقام  این 
سمت کک در سال گذشته ساخته و نصب 
شد و از تعداد 74 درب سمت ماشین نیز 
تعداد 44 درب تا کنون آماده شده است. 
برنامه ریزی شده بود ساخت درب های 
سمت دوم تا پایان خردادماه به پایان برسد 
اما به دلیل بحران کرونا با اندکی تاخیر در 
آینده نزدیک این پروژه زیست محیطی 
پایان  به  نیز  ماندگار ذوب آهن اصفهان 
می رسد. یزدی زاده با اشاره به اینکه در 
تولید،  کیلو  هر  ازای  به  نیز  آب  مصرف 
مصرف به نصف کاهش یافته است، خاطر 
برای ذوب آهن  آبه ای  نشان کرد: حق 

تعریف شده است که تنها 40 درصد آن را 
استفاده می کنیم و تلاش داریم برداشت 
آب خام را از زاینده رود به کمترین حد 
آب  مصرف  همچنین  برسانیم.  ممکن 
اخیر  سال  ده  در  اصفهان  آهن  ذوب 
۵0 درصد کاهش یافته است . وی بیان 
زرین شهر،  پساب شهرهای  کرد: خرید 
در  را  فلاورجان  و  آباد  نجف  فولادشهر، 
دستور کار قرار دادیم تا از این محل جنگل 
دست کاشت و منحصر به فرد شرکت به 
میزان 1۶ هزار و پانصد هکتار)حدود ۸4 

مربوط  سبز  فضای  استانداردهای  برابر 
به صنایع( آبیاری شود. در این راستا فاز 
اول پروژه انتقال پساب فولادشهر به ذوب 
آهن اصفهان که از خردادماه 97  عملیات 
اجرایی آن آغازشده بود در مراحل پایانی 

می باشد.
اصفهان  آهن  ذوب  گفت:  زاده  یزدی 
سالانه 1۵ میلیارد تومان برای نگهداری 
که  کند  می  هزینه  شرکت  سبز  فضای 
آینده  رویکرد  و  است  توجهی  قابل  رقم 
کارخانه این است که کاشت گونه های 

مقاوم به کم آبی را در دستور کار قرار دهد. 
براساس  وی تصریح کرد: طی سال 9۸ 
تصمیمات اتخاذ شده درسطح شهرستان 
مقررگردیدکه شرکت ذوب آهن اصفهان 
نسبت به تهیه برنامه جامع محیط زیست 
اقدام نموده ونتایج حاصل را جهت بررسی 
و تایید به اداره کل حفاظ محیط زیست 
برنامه در نیمه  این  استان ارسال نماید. 
دوم سال 9۸ تهیه و به اداره کل حفاظت 
محیط زیست استان ارسال شد و در حال 
حاضر در مرحله بررسی توسط این اداره 

قرار دارد . مقرر است پس از نهایی شدن 
در چهارچوب تفاهم نامه مشترک با اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان اصفهان 
امضا و مبادله گردد و به عنوان نقشه راه 
محیط زیست شرکت، کلیه فعالیت های 
بهبود در این حوزه براساس برنامه مذکور 

انجام گردد.
راه اندازی  و  اجرا  به  اشاره  با  زاده  یزدی 
با  محیطي  زیست  پروژه   3۶ از  بیش 
ریال  میلیارد   1700 بر  بالغ  ای  هزینه 
و ۵۶ میلیون و ۵00 هزار یورو و تعداد 
و  هدف  دیگرگفت:  پروژه  توجهي  قابل 
این است که  نگرش ذوب آهن اصفهان 
در سه بخش آب ، هوا و خاک ، کمترین 
آلایندگی را داشته باشد و در این راه در حد 
توان خود هزینه های لازم انجام می دهد 
. مدیر عامل ذوب آهن همچنین از بهره 
برداري از تعداد قابل توجهي سیستم هاي 
 7۵ الکتروفیلتر،   22( شامل  هوا  تصفیه 
فیلترکیسهاي، 3۶ اسکروبر، 10 سیکلون 
مختلف  درخطوط  مرطوب(  )خشک، 

تولید این شرکت خبر داد .
و  انسانی  منابع  معاون  بهرامی،  مهدی 
امور اجتماعی ، مهرداد اسماعیلی، مدیر 
ایمنی  مدیر  مکاری  مجید   ، رسانی  آب 
بهداشت و محیط زیست ، علیرضا امیری 
مدیر روابط عمومی و علی راعی مشاور امور 
مجلس و ارتباطات اجتماعی ذوب آهن 
اصفهان نیز در پاسخ به سوالات خبرنگاران 
توضیحاتی ارائه دادند . همچین محمدرضا 
علیرضا  و  مکانیک  نت  مدیر  پناه  یزدان 
مواد  و  کک  تولیدات  مدیر  رضوانیان 
شیمیایی ذوب آهن نیز در جریان بازدید 
خبرنگاران، توضیحاتی در خصوص پروژه 

های زیست محیطی ارائه نمودند .
نشست  این  پایان  در  است  ذکر  شایان 
آهن"  در شهر  زینب کوچولو  از کتاب" 
آهن  ذوب  عمومی  روابط  انتشارات  از 

اصفهان نیز رونمایی شد.

صنعت سبز؛  اولویت ذوب آهن
در نشست خبری مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اصحاب رسانه عنوان شد:

ذوب آهن اصفهان سالانه ۱۵ میلیارد تومان برای نگهداری فضای سبز شرکت هزینه می کند

نشسـت خبری مدیرعامل ذوب آهن اصفهان با اصحاب رسـانه اصفهان و شهرسـتان لنجان در راسـتای تشـریح 
رویکردها، عملکرد و پروژه های زیسـت محیطی شـرکت، بیسـت و یکم خردادماه در سـالن تشریفات این شرکت 
برگـزار شـد. قبـل از این نشسـت خبـری، اصحاب رسـانه اصفهان و شهرسـتان لنجان بـا حضـور در بخش های 

مختلـف شـرکت از اقدامات و پروژه های زیسـت محیطی این شـرکت بازدیـد کردند .

گزارش

گروه  صنعت



فیل سـفید یا White Elephant اصطلاحی بسـیار کهن و تاریخی اسـت که 
بعداً استراتژیسـت ها آن را وارد ادبیات اسـتراتژی هم کردند. فیلهای سـفید، نژاد 
کمیابـی از فیل هـا بوده اند کـه زمانی به عنوان هدیه ی دیپلماتیک بین کشـورها 

رد و بدل می شـده اند.
هزینـه ی نگهـداری فیل هـای سـفید بسـیار بـالا بـوده اسـت. در حدی کـه گاه، 
بخـش مهمـی از دربـار بـه آنها اختصاص داده می شـده اسـت. اما مشـکل زمانی 
بـوده کـه کشـورها، با قحطی یـا محدودیت منابع مواجه می شـده اند. بـا وجودی 
کـه دیگـر چنـدان منطقـی نداشـته کـه در دوران فقـر و بدبختـی، هزینه هـای 
سـنگینی برای فیل سـفید انجام شـود، امـا هزینه های قبلی،  باعث می شـده که 
پادشـاهان ترجیـح بدهند باز هم هزینه کنند تا دسـتاوردهای قبلـی از بین نرود.
اگر بخواهیم معنای اصطلاح فیل سـفید را به زبان سـاده بیان کنیم باید بگوییم:

دارایی هایـی کـه امـروز کاربـرد و فایـده ی چندانـی ندارنـد و معمـولاً هزینـه ی 
نگهـداری آنهـا هـم بالاسـت؛ اما به نگهـداری آنها اصـرار داریـم. اگـر بخواهیم از 

ادبیـات اسـتراتژی اسـتفاده کنیـم می توانیـم بگوییم:
منابعـی کـه بـه علـت Sunk Cost  )هزینـه هـای غیرقابـل بازگشـت( کـه در 
مـورد آنهـا انجـام شـده، با وجـود مولد نبـودن و مفید نبـودن، نمی توانیـم از لحاظ 
احساسـی به سـادگی آنهـا را از مجموعه ی منابـع و دارایی های خـود حذف کنیم و 
هزینه  هـای آتـی آنها را هم می پذیریم. فیل های سـفید زندگی شـما چه هسـتند؟

در شرایط اقتصاد فعلی دغدغه واقعی اکثر مردمی که به بازار 
های  بورس ، خودرو ، مسکن ، و هرنوع کالا با دوام مراجعه 
می کنند در واقع و ســرمایه داری  به مفهوم حفظ سرمایه 
های خودشان از دست دولت است  نه سرمایه گذاری  دولتی 
که هزینه هایش مدام افزایش یافته و درآمدش کاهش ، و 
بسیار ناکارآمد است و به وسیله تورم درحال  گرفتن سرمایه 
مردم  برای پرداخــت هزینه های خود و انجام بخشــی از 

تعهداتش است. 
راه اندازی هر نوع کسب و کار و یا مشارکت در آن که سرمایه 
گذاری محســوب می شود نیازمند یک بســتر مناسب و 
احساس یک ثبات نسبی در یک افق میان مدت و بلند مدت 

است.
دولت در واقع  تاکنون بخش اعظم سرمایه نقدی کسانی  را 
که به هر دلیلی خود ،امکان سرمایه گذاری نداشته بودند و 
سرمایه خود را به بانک ها ســپرده بودند که قاعدتا"  باید از 

طرف آنها از طرق عقود مختلف  مانند مضاربه ، مشــارکت 
مدنی و... سرمایه گذاری می کرد را گرفته و برای کسانی که 
سرمایه ای  نداشتند شرایطی را فراهم کرد که دیگر   به این 

زودی ها  هیچ گونه دغدغه سرمایه گذاری نداشته باشند .
زیرا دیگر امکان پس انداز و گردآوری سرمایه برای سرمایه 
گذاری نخواهند داشــت.و دغدغه نان و هزینه جاری برای 

آنها کافی خواهد بود.
کسانی هم که برای حفظ سرمایه خود از دست دولت  فرار 
کرده به بازارها مختلف پناه آورده بودند تا ســرمایه داری 

کنند. 
 دولت کم کم با نظام های مختلف مالیاتی و قوانین مختلف 
به سراغ آنها رفته و بخشی از ســرمایه را از دست آنها خارج 

خواهد کرد.
صرفا کسانی موفق  خواهند بود  که سرمایه خود را از کشور 

خارج و از دسترس دولت دور کرده اند.
در کشــوری که دغدغه ســرمایه داری از دغدغه سرمایه 
گذاری بالاتر  باشد  و هر نوع ســرمایه ای در هر حجمی در 
معرض آب شدن باشد و انرژی ســرمایه داران صرف فرار 
از بازاری به بازار دیگر و یا فرار قوانین مختلف شــود  انتظار 
ســرمایه گذاری درســت و بلند مدت که منجر به تولید و 

اشتغال بیشتر شود  انتظاری بیهود است. 
 هر نوع رشــد بازارها با هر نام و نشانی که در نهایت موجب 
رشــد اقتصادی و افزایش درآمد سرانه نشود بازی و فریبی 
بیش نخواهد بود هر چند در پایان ایــن بازی گروه اندکی 

برنده و جمع کثیری بازنده و تماشاچی خواهند بود .
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شرکت هواپیمایی جت بلو در آمریکا اعلام کرده است که قصد دارد در ماه آینده 
میلادی بالغ بر ۵0 درصد ظرفیت پروازی خود را احیا کند.جت بلو ایرویز به عنوان 
شرکت هواپیمایی ارایه دهنده پروازهای ارزانقیمت و مقرون به صرفه در ایالات متحده 
آمریکا به تازگی اعلام کرده است که قصد دارد بیش از نیمی از برنامه پروازی خود را 
در ماه آینده میلادی یعنی ژوئیه 2020 به حالت عادی بازگرداند و در ماه بعد از آن، 

آگوست، نیز این رقم را به مرور افزایش دهد.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار از برداشته شدن شرط حفظ تمام نیروهای 
کار برای پرداخت تسهیلات کرونا خبر داد و گفت:  »متقاضیان وام و تسهیلات کرونا از 
روز شنبه باید به شعبی که در سامانه بیمه بیکاری اعلام نمایند.« عیسی منصوری افزود: 
»تاکنون 7۵ هزار پرونده در بانک های بیست گانه کشور تشکیل و در توافق با بانک مرکزی 
انتخاب شده است. از روز سه شنبه افراد متقاضی ثبت نام کرده و باید به شعبی که خودشان 

در سامانه معرفی و اعلام کرده اند، مراجعه کنند.«

تشکیل7٥هزارپروندهبرایدریافتتسهیلاتکرونایی٥٠%ظرفیتپروازهابرمیگردد

علم بهتر است 
یا تورم !؟

فیل سفید
 

  هفته نامه
n a v a s a nW e e k l y

پیامبر اکرم )ص( 

به فرزندان خود احترام بگذارید و آن ها را 
نیکو تربیت کنید تا مورد غفران پروردگار 

قرار گیرید.
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

دغدغه سرمایه داری یا سرمایه گذاری
نگاره

پساکرونا...
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که  ها  شصتی  دهه  همه  برای 
نگارنده نیز از همین نسل است، 
خریدن و نفروختن و گران شدن 
و گران تر نیز شدن، هدف اصلی 
زندگی و چه بسا مقصد راه رفتن 
و نفس کشیدن بوده و هنوز هم 

هست !
اینکه درس بخوانیم یا نخوانیم ، کار 
کنیم یا نکنیم، شغل داشته باشیم یا 

نداشته باشیم!
 متخصص باشیم یا نباشیم، همه و 
و  نسل  این  متورم  دنیای  در  همه 
حتی نسل های دیگر، مفهوم واقعی 
نداشته و در تورم بی افسار تاریخی، 
معنای واقعی پیدا می کرده و هنوز 

هم پیدا می کند !
تورمی که تا به یاد می داریم مهم 
ترین عامل ظاهرا سود دکان های 
محل تا تاجران قومی و فامیلی بوده 
های  بنگاه  ابر  رشد  نیز شاخص  و 
ملی و صنعتی کشور هم بوده و باز 

هم هست!
اختلافات  از  بسیاری  دلیل  هم  و 
اگر  که  گذشته  نسل  با  خانوادگی 
می  را  خانه  بهمان  و  زمین  فلان 
الان   ، نمی فروختید  یا  و  خریدید 

اینقدر می ارزید!!
تا کلان  از خرد  نیازی که  و  ترس 
جامعه را در بر گرفته و از تولد تا مرگ 
، در می نوردد . مانند گرانی پراید تا 
آنها  مستقیم  ارتباط  و  مزار  سنگ 
با یکدیگر، تمثیل ساده ی بودن یا 

نبودن است ! 
خریم  می  هرآنچه  بخواهیم  اینکه 
چارچوب  از  خارج  و  شود  گران 
اقتصاد کلاسیک و مدرن سود کنیم، 
جدا از فرهنگ  تورم خواهی و تورم 
و  نیست  دولتی  و  خصوصی  زایی 
اینکه تا چه میزان علاقه به افزایش 
قیمت داریم و هرآنچه در پستو نهان 

کرده ایم ، نباید ارزان شود ! 
سوال و بحران ویژه نسل ماست .

نسلی که انشاء معروفی را هزار بار 
نوشته و جرات هم نکرده که ثروت 
را انتخاب کند، یقینا معنای واقعی 
داند،  نمی  و  ندانسته  هم  را  ثروت 
اقتصادی  ساختار  در  که  ثروتی 
مناسب نه معنی پول می دهد و نه 
سرمایه و فقط بازتاب همان تورم و 
حبابیست که اگر نباشد و حداقل کم 
باشد ، می شود فهمید که پس انداز ، 
درآمد ، سود و سرمایه گذاری واقعی 
چیست و تا چه میزان می تواند در 
اقتصاد فردی ، سازمانی و ملی موثر و 

مفید واقع شود .
علم یا ثروت و به تعبیر درست علم 
با ثروت را چگونه می شود در جهان 

متورم این سال ها ترسیم کرد ؟!
 آیا نباید ترسیم کرد و باید هزار باره 
آن را به آینده پاس داد که تمامی 

سوالات را یکجا پاک کند ؟!
 باید صفر ها را کم کرد و یک ها را 

حذف نمود ؟!! 

تحویلدار بانک از نظر سلسله مراتب سازمانی بانک در پایین ترین رتبه 
قرار دارد . تقریبا ً تمامی دریافت و پرداختهای بانک توسط تحویلدار انجام 

میشود ، به عبارتی پولهای بانک در اختیار تحویلدار است . 
آیا تا بحال شنیده اید تحویلداری پولهای بانک را اختلاس کرده باشد 
؟ قطعاً خیر . آیا هزاران هزار تحویلدار بانک شاغل و بازنشسته همگی 
انسان های پرهیزکار و امانتداری بوده و هستند که حتی یک مورد خیانت 
در امانت از اینهمه آدم تا بحال مشاهده نشده ؟ خیر ، همگی انسان های 
معمولی هستند ، نمازخوان ، نماز نخوان ، اخلاق مدار ، بي اخلاق ، 
انساندوست ، بي تفاوت ، ..... در این لشگر چند ده هزار نفری همه جور 
آدم وجود دارد. اما علیرغم اینهمه تفاوت همگی در یک ویژگی مشترک 
هستند ، هیچکدام حتی با وجود نیاز شدید به پول و تنگدستی هرگز به 

پول زیادی که همواره در اختیارشان خیانت نمی کنند .
بانک ها و بسیاری از سازمانهای مشابه بجای اتکا به ویژگیهای اخلاقی 
پرسنل خود ، با طراحی و اجرای سیستم های کنترلی کارآمد ، عملی و 
کم هزینه ، از انسان های معمولی کارمندانی درستکار و کارآمد می سازند. 
حال فرض کنید بانک ها بجای اتکا به سیستم کنترلی دریافت و پرداخت 
تحویلداران بر گزینش و بکارگیری انسان های خوب تمرکز می کردند  
خدا می داند الان بانک ها چند هزار پرونده تخلف و تعدی  تحویلدار 

داشتند؟ .
در ایران بر اساس یک قانون نانوشته با لحاظ کردن ملاحظاتي ، نظام 
اداري عملاً نه بر طراحي و اجرای سیستم خوب بلکه برمبناي گزینش 
و بکارگیری انسان های خوب شکل گرفته است . معیار خوب بودن هم 
عمل به مناسک دینی و مهم تر از آن وفاداری است . چون در هر دو معیار 
از کاربلدی خبر زیادی نیست ، افراد فرصت طلب و ناتوان با تظاهر به 
وفاداری و انجام مناسک دینی بدون دارا بودن توانایی خاصی می توانند 
جواز قرار گرفتن در مناصب را بگیرند . افراد توانمند ، باسواد و  مطمئن از 
توانایی خود نیازی به تظاهر نمی بینند و معمولاً از ابراز وفاداری چاپلوسانه 

به مقامات هم گریزان هستند ، در نتیجه در نظام اداري تقاضای زیادی 
برای آنها وجود ندارد ، معدود راه یافته گان آزاده و توانمند به بدنه 
مدیریتی هم بعد از مدتی دلسرد و سرخورده شده یا سازمان متبوع خود 
را ترک می کنند یا با منزوی شدن و گوشه گیری به گذران ایام مشغول 

می شوند .
اگر انتقادت از ناکارآمدی و فساد گسترده نظام اداری را در رسانه ها و 
خطابه ها دنبال کنیم اکثر منتقدین به کار نگرفتن انسان های خوب) که 
این روزها جوانان انقلابي خطاب مي شوند ( و عدم نظارت کافی را دلیل 
اصلی ناکارآمدی و فساد نظام اداری می دانند . یعنی همان اشتباهی که 
مسئولین ما به سهو و عمد مرتکب می شوند ، اکثر منتقدین هم به سهو 

مرتکب اشتباه در تشخیص درد مي شوند .
اولاً در هیچ جاي دنیا نظام اداري کارآمد و عاري از فساد مبتنی بر 
انسان های خوب مشاهده نشده که ما دومی آن باشیم . ثانیاً ، چرا به جای 
سیستم های خود کنترل به نظام های متکی بر انسان های خوب اتکا 

کنیم که برای مانع شدن از لغزش آنها سیستم های عریض و طویل و 
پرهزینه نظارتی ایجاد کنیم ، 

الان به همان اندازه که نظام اداری ما ناکارآمد و فاسد است ، سازمانهای 
نظارتی هم به درجاتی دچار این بلیه هستند ، بعید است کشوری در دنیا 

وجود داشته باشد که به اندازه ایران تشکیلات نظارتی داشته باشد . 
ثالثاً در بین متهمان و محکومان فساد اداري هیچ غیر خودی که خارج از 
چارچوب نظام گزینشي سفت و سخت نظام گزینش نشده باشد وجود 

ندارد  و به ظاهر همه هم ظواهري متشرع دارند . 
نظام اداری ما به دلیل ساختار از اساس غلط  آن روز به روز ناکارآمد و 
فسادپذیرتر میشود ، با حفظ ساختار فعلی و اتکا محض به بگیر و ببند 

برای اصلاح آن قطعاً راه بجایي نخواهد برد . 
سیستم هاي خوب انسانهاي بد را هم به درستکاري وامیدارند و آدم هاي 
خوب در سیستم هاي بد دچار لغزش میشوند . بي راه نیست اگر فاسدان 

نظام اداري را به نوعي قرباني سیستم هاي فساد پذیر محسوب کنیم

سیستم خوب یا انسان خوب

   علیرضا مهدیه
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اگـر کتابـی در زمینـه "انتخـاب منطقی" بخوانیـد احتمـالا پیامی ماننـد این را 
خواهیـد دیـد: قبل از تصمیم گیـری آنالیز کنید. تمام گزینه ها را لیسـت کرده، 

عواقـب و منفعـت هر کـدام را محاسـبه نمایید."
توصیـه زیبایـی اسـت اما عملا نشـان نمـی دهد چطـور اکثر انسـان ها تصمیم 
گیری می کنند، از جمله خود کسـانی که این کتاب ها را می نویسـند. لیسـت 
کـردن مـوارد خـوب و بـد و محاسـبه و مقایسـه، روشـی قدیمـی اسـت. حتـی 
بنجامین فرانکلین، دانشـمند و فیلسـوف آمریکایی نیز در نامه ای بـه خواهرزاده 

اش همیـن روش را بـرای تصمیـم گیـری در مـورد ازدواج توصیـه می کند.
شـما چه طور؟! آیا همسـرتان را براسـاس محاسـبات منطقی انتخاب کرده اید؟!  
مـن از همکارانـم کـه تئوری انتخـاب منطقی را تدریـس می کنند این سـوال را 
پرسـیدم ولی همگی پاسـخ منفـی دادند، بجز یـک نفر. او به من توضیـح داد که 
چگونـه در عمل از تئوری خودش اسـتفاده کـرد و تمام گزینه های ازدواج و نتایج 
احتمالی وصلت با آنها را لیسـت نمود. سـوالاتی مثل این که آیا همچنان پس از 
ازدواج قـادر بـه مکالمـه بـا هم خواهیم بود یا نـه، و اینکه آیـا او از بچه ها مراقبت 
خواهـد کـرد تا من بتوانم وقت کافی برای کارم داشـته باشـم. سـپس او احتمال 
وقـوع هـر مـورد را برای تـک تک آن زنان تخمیـن زد و به شـخصی که بالاترین 
میزان منفعت محاسـبه شده را داشت پیشـنهاد ازدواج داد. البته من اخیرا همکار 

مذکـور را ملاقـات کرده و متوجه شـدم که طلاق گرفته اسـت!
تصمیم گیری بین دو شـغل یا حتی دو شـخص برای انتخاب همسـر همه در دنیای 
عـدم قطعیـت هسـتند. شـما نمـی توانید همه چیـز را محاسـبه کنید. شـما از همه 
عواقـب احتمالـی آگاه نیسـتید، همیشـه وقایـع دور از انتظـاری در کار خواهنـد بود.

بـه طـور کلی، دو روش برای تصمیم گیری وجود دارد؛ روشـی که در دانشـگاه ها 
تدریس می شـود، یعنی انتخاب منطقی براسـاس نفع مورد انتظار. این روش در 
دنیـای ریسـک خـوب عمل می کند، یعنـی وقتی که احتمال وقایـع و نتایج آنها 
مشـخص هسـتند. در اینجـا فکر کـردن بر مبنای آمـار و احتمالات کافی اسـت. 
مثـلا بـه قرعه کشـی یا شـرط بنـدی فکر کنید کـه میتـوان در آن میـزان برد و 

باخت را محاسـبه کرد.
اما در دنیایی متفاوت یعنی جهان عدم قطعیت، محاسـبه کافی نیسـت. شـما در 
این دنیا نیازمند قواعد سرانگشـتی و دَمِ دسـتی هسـتید که با نام هیوریسـتیک 
شـناخته می شـوند، و همچنین شـواهد مبتنی بر آن قواعد. تصمیم گیری بین 
دو شـغل یـا حتی دو شـخص برای انتخاب همسـر همه در دنیـای عدم قطعیت 
هسـتند. شـما نمـی توانیـد همـه چیز را محاسـبه کنیـد. شـما از همـه عواقب 

احتمالی آگاه نیسـتید، همیشـه وقایع دور از انتظـاری در کار خواهند بود.
آنچه می خواهم بگویم در چهار اصل خلاصه می شود:

اول: بهتریـن تصمیـمِ تحـتِ ریسـک، الزامـا همان بهتریـن تصمیمِ تحـتِ عدمِ 
قطعیت نیسـت.

دوم: قوانیـن سرانگشـتی و دمِ دسـتی، بـرای تصمیم گیریِ خوب، تحت شـرایطِ 
عـدم قطعیـت ضـروری هسـتند و بـه هیـچ وجـه نشـانه سـاده لوحـی و تنبلی 

نیستند.
سـوم: مشـکلاتِ پیچیده همیشـه نیازمند راه حل های پیچیده نیستند، به ویژه 

در دنیـای عدم قطعیت.
چهارم: صرف داشتن زمان و داده و انجام محاسبه بیشتر، همیشه بهتر نیست.

تصمیم قطعی
 آنالیز 

اشتباهی که بنجامین فرانکلین هرگز فراموش نکرد!

جامعه

بنجامین فرانکلین در هفت سالگی سخت عاشق یک سوت شده 
بود. اشتیاق او برای خرید سوت به  قدری زیاد بود که یک  راست به 
مغازه اسباب بازی  فروشی رفت و هرچه سکه در جیبش داشت، روی 
پیشخوان مغازه ریخت و بدون آن که قیمت سوت را بپرسد همه سکه ها 
را به فروشنده داد! فرانکلین هفتاد سال بعد برای یک دوست نوشت: 
سوت را گرفتم و به خانه رفتم و آن قدر سوت زدم که همه کلافه شدن! 
اما خواهر و برادرهای بزرگم متوجه شدن که برای یک سوت پول فراوان 

پرداخته ام؛ و اساسی به من خندیدند...
اوقاتم عجیب تلخ شده بود، و از ته دل گریه می کردم. سال ها بعد که 

فرانکلین سفیر آمریکا در فرانسه و شخصیت معروف و جهانی شد هنوز 
آن را فراموش نکرده بود و می گفت: همان طور که بزرگ شدم و قدم به 
دنیای واقعی گذاشتم، اعمال انسان ها را دیدم و متوجه شدم بسیاری از 
آن ها بهای گزافی برای یک سوت می پردازند. بخش اعظم ناراحتی افراد 

با ارزیابی غلط آن ها از ارزش واقعی چیزها فراهم آمده است.
بدبینی، ناامیدی، کم تحمل بودن، غصه خوردن، تردیدها و انتخاب ها، 
اختلافات خانوادگی، مشاجره ها، بحث وجدال بر سر مسائلی که حتی 
ارزش فکر کردن ندارند. همه سوت هایی هستند که بیشتر افراد با 

ندانستن بهای گزافی برایش می پردازند .


